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بررســی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه این روزها 
فعالیت نمایندگان مجلس را در تصویب بند بند چنین لایحه 
مهمی که نقشه راه توسعه و پیشرفت کشور را در گام دوم 

انقلاب ترسیم می کند، دوچندان کرده است.
بهارستان نشــینان مدتی اســت بی وقفــه و به صورتی 
فشرده در دو نوبت صبح و عصر ریزِ لایحه برنامه هفتم را 
با موشکافی دقیق بررسی و تصویب می کنند؛ ایجاد قوانین 
جدید و تصویب مفاد، بند و تبصره هایی که در این برنامه، 
دولت و دیگر نهادهای مرتبط مکلف به اجرای آن شده اند 
تــا با رویکردی جدید علاوه بر رفع نواقص و کاســتی های 
برنامه هــای گذشــته، مطابق قانون اقداماتی درراســتای 

پیشرفت و اعتلای کشور انجام شود.
البته تلاش مضاعــف نمایندگان مجلس برای تصویب 
نهایی لایحه برنامه هفتم توسعه به دلیل آنکه امسال علاوه بر 
تصویب چنین لایحه مهمی، لایحه بودجه سال آینده نیز 
هم اکنون در نوبت بررســی مجلس قرار دارد و این لایحه 
به عنوان بزرگترین سند دخل و خرج یک ساله کشور قرار 
است برمبنای برنامه هفتم توسعه تنظیم و تصویب شود، 
کار نمایندگان ملت را در تصویت چنین لوایح حساســی، 

سخت و سنگین کرده است.
مطابق بررسی های به عمل آمده در لایحه برنامه هفتم، 
این سند مهم راهبردی به دلیل رویکردهای جدید و تغییراتی 
که در متن آن نســبت به برنامه های پیشــین ایجاد شده 
است، نشان کمتری از کپی سازی برنامه های قبلی دارد. با 
نگاهی به برنامه های توســعه گذشته مشخص می شود که 
متاسفانه برخی از قوانین و اهداف برنامه های توسعه ای کشور 
همچنان محقق نشده است، اما از آنجا که در برنامه هفتم 
توســعه، تمرکز و توجه دولت و نمایندگان مجلس بر رفع 
چالش ها و نواقص برنامه های گذشته است و از طرفی قرار 
است نظارت ها بر عملکرد دولت در اجرای برنامه ها بیشتر 
و مسیر عملیاتی شدن برنامه های توسعه ای با راهکارهای 
اصولی هموار شــود، بنابراین می توان نسبت به تحقق این 

برنامه در افق ۵ ساله امیدوارتر بود.
اهداف اقتصادی چون رسیدن به نرخ رشد اقتصادی ۸ 
درصدی تا ســال ۱۴۰۷، کاهش متوسط نرخ تورم به زیر 
۱۰ درصد، ایجاد اشتغال سالانه معادل یک میلیون شغل، 
رشد مناسب بهره وری عوامل تولید، رسیدن متوسط رشد 
صادرات نفتی به ۱۲.۴ درصد و همچنین متوســط رشد 
صادرات غیرنفتی به ۲۲.۶ درصد در این برنامه مدنظر قرار 
گرفته که البته قرار اســت متوسط رشد بخشی در برنامه 
هفتم توســعه به منظور تحقق رشد ۸ درصدی در بخش 
کشــاورزی ۵.۵ درصد، نفت ۱3.3، معــدن ۱۱.۸ درصد، 
صنعت ۸.۵ درصد، آب، برق و گاز ۸.۱ درصد، ســاختمان 
۹ درصــد، حمل ونقل ۹.۷ درصد، ارتباطات ۱۰.۹ درصد و 
دیگر خدمات، ۶.۵ درصد محقق شود این در حالی است که 
تحقق چنین اهدافی نیازمند اقدامات جدی و برخورداری از 
توان مدیریتی درست و اصولی است. اقداماتی که مردم و 
فعالان اقتصادی باید تحقق و نتیجه برنامه های توسعه ای را 
در پایان آن به خوبی لمس کنند، نه اینکه برنامه ها نوشته و 
اجرا شود اما در عمل توسعه و پیشرفت آنچنانی برای مردم 

محسوس و ملموس نباشد.

یادداشت

پاسخ منفی 
کریستیانو 
رونالدو به النصر

بورس 
تعطیل 
نمی شود

طلای جهانی 
بالای ۲۰۰۰ دلار 
جاخوش کرد!

 ساخت 70 هزار واحد مسکونی 
در تهران

 بازار صادرات گاز ایران
 سکه شد

اوضاع آبخوان ها و منابع آب 
زیرزمینی خوب نیست

رشد مصوبات حوزه گردشگری 
رهاورد سفر دوم رئیس جمهور

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی 
گفت:باید با کمک ابزارهای نوین میزان آب 

تحویلی به بخش کشاورزی رصد ...

صادرات گاز طبیعی ایران در نیمه اول امسال 
ارزش ۲.۲۰4 میلیارد دلاری داشت، چیزی 

حدود 1۲5 درصد رشد نسبت به... 

از این 7۰ هزار مسکن، ساخت ۲۰ هزار واحد 
در چهار شهر شروع شده و 3 هزار واحد تا 

آخر امسال به مردم تحویل داده می شود...

آیت الله سید ابراهیم رئیسی رییس جمهور 
به همراه چند تن از معاونین رییس جمهور و 

تعدادی از وزرا و معاونین در دومین دور...
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اینترنت پرسرعت حق مردم است

اینترنت پرسرعت حق مردم است
مرتضی قدیمی  -        وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با نگاه راهبردی و تجاری سازی به نسل پنجم ارتباطی گفت: تمام فناوری هایی که مطرح  شده نیازمند اینترنت پرسرعت است و مردم ما نیز شایسته بهترین ها و 

سرعت های بالا هستند.

وزارت ارتباطات در 
این زمینه دو پروژه 

را دنبال می کنند که 
یکی از آن فیبرنوری 
است که در ۲۰۰ شهر 

کار درحال انجام است 
و قریب به چهار میلیون 

خانوار تخت پوشش 
قرار گرفته اند؛ 9 اپراتور 

در این زمینه فعالیت 
می کنند و در نظر داریم 
 تا پایان سال 14۰4 به ۲۰ 

میلیون خانوار دست 
یابیم.

توسعه کاربردهای فناوری های جدید است.

   اتصال 93 درصد روستاها به اینترنت
وی افزود: موضوعی که چندی پیش در مجلس تصویب شــد و به دنبال آن کلیه 
دستگاه های اجرایی مکلف شدند برنامه خود را برای استفاده حداکثری از فناوری های 
جدید بیاورند و این اتفاق بزرگی اســت که دســتگاه ها خود را برای تحول دیجیتال 
آماده کنند و طی  پنج سال آینده ما شاهد تحول اساسی دیجیتال در کشور باشیم.

او ادامه داد: همانگونه که می دانید در سال ۱۴۰۰ قرار شد که بحث نسخه نویسی 
الکترونیکی اجباری شود؛ دوستان در وزارت بهداشت می گفتند که زیرساخت برای این 
موضوع فراهم نیست اما همانگونه با بررسی های انجام شده مشخص شده، استان هایی 
مانند ایلام ۹۰ درصد نســخه ها در شهر و روستا الکترونیکی نوشته می شد و ما جزو 
معدود کشورهایی هستیم که در این حوزه بیش از ۹۰ درصد نسخه نویسی به صورت 

الکترونیکی انجام می شود.
او تاکید کرد: همین جا اعلام می کنم برای هر کار ملی مبتنی بر فناوری اطلاعات 
آمادگی داریم و در حال حاضر بیش از ۹3 درصد روستا به اینترنت متصل هستند و ان 
شاالله تا پایان سال همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار تحت پوشش قرار می گیرند. زمانی 
که قرار است صنایعی مانند کشاورزی هوشمند شوند، باید بدانیم که زیرساخت فعلی 
پاسخگو نیست و باید از فناوری های جدید استفاده شود. شرایط موجود، به هیچ وجه 

رضایت بخش نیست و با سرعت در حال توسعه پروژه های زیرساختی هستیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرد: تعداد سایت های نسل پنجم در کشور 
زیر ۵ درصد است و امیدواریم با زیرساخت هایی که در حال فراهم شدن است، تا پایان 
دولت تعداد ســایت های نسل پنجم و پوشش آن را به ۱۰ درصد برسانیم و بر اساس 
سند معماری شبکه ملی اطلاعات تا پایان دولت باید ۱۰ درصد کاربران مصرف کننده 
فناوری های جدید باشند که فناوری جدید در بخش اینترنت سیار همین نسل پنجم 

اینترنت است.
وی در پایان گفت: همچنین برخی درباره تشعشعات نسل پنجم اینترنت هم صحبت 
می کنند اما باید اعلام کنم که تشعشعات اینترنت ۵G تفاوتی با نسل های دیگر ندارد. 
تشعشــعات در کشور ما همیشه نسبت به اســتاندارد جهانی کمتر بوده بنابراین این 
فناوری ایمن است و مردم نگران توسعه آن نباشند چراکه بخش قابل توجهی از مردم 

چین در حال استفاده از این تکنولوژی هستند.

 عیســی زارع پور  - وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات - در 
همایش ملی نســل پنجم ارتباطات در ایــران اظهار کرد: امروز این 
همایــش که درباره نســل پنجم ارتباطات در حال برگزاری اســت 
و تمــام فناوری هایی که مطرح  شــده نیازمند اینترنت پرســرعت 
 برای مردم اســت و دنیا هم به این ســمت پیــش می رود و یکی از

 تکالیفی که به وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات هم محول شــده 
همین موضوع است.

وی افزود: رویکرد وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات سرعت های 
بالا اســت و در شهرهایی که فیبر نوری اجرا شده سرعت های خوبی 
به مردم ارایه می شــود و مردم ما شایســته بهترین ها و سرعت های 

بالا هستند.
وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعات گفــت: وزارت ارتباطات در 
ایــن زمینه دو پــروژه را دنبال می کنند که یکــی از آن فیبرنوری 
اســت که در ۲۰۰ شــهر کار درحال انجام اســت و قریب به چهار 
میلیــون خانوار تخت پوشــش قــرار گرفته اند؛ ۹ اپراتــور در این 
 زمینه فعالیت می کنند و در نظر داریم تا پایان ســال ۱۴۰۴ به ۲۰ 

میلیون خانوار دست یابیم.

  اتصال همه ساختمان ها به فیبرنوری تا پایان برنامه هفتم
زارع پور ادامه داد: اتفاق خوبی که در برنامه هفتم توسعه رخ داد، 
اتصال ۲۰ میلیون خانوار به فیبرنوری است و هدف گذاری این است 
که تا پایان برنامه هفتم همه ساختمان ها به این فناوری متصل شوند 
که میانگین ســرعت را چند صد برابر خواهد کرد. بنابراین این کار 
نیازمند زیرساخت برای اینترنت سیار هم هست و اگر فاز پوشش تمام 
شود، عملا در همه جای کشور برای نسل پنجم اینترنت آمادگی داریم.

وی در ادامه به سفر اخیر خود به کشور عمان اشاره کرد و گفت: 
هفته گذشته به عمان سفر کردم و در مسقط توافقات خوبی انجام شد. 
این کشور با وجود جمعیت کم در زمینه توسعه نسل پنجم اینترنت 
اقدامات خوبی انجام داده اســت و آنها هم در پیشــبرد این نسل از 
اینترنت از فناوری فیبرنوری اســتفاده و آن را اجرا کرده اند. بنابراین 

پروژه فیبر نوری زیرســاختی برای ۵G و نسل های بعدی ارتباطات 
خواهد بود. ما نگاهمان این اســت که همزمان با توسعه پروژه فیبر 
کمک کنیم سرعت اینترنت سیار هم افزایش پیدا کند؛ هم از طریق 
معرفی و توسعه نسل پنجم و هم از طریق برداشته شدن بار ترافیکی 
از روی ارتباطات سیار و هدایت به سمت ارتباطات ثابت، چون گفته 
شده است که در کشورهای پیشرفته میانگین ترافیکی مصرفی مردم 
بر روی ارتباطات ثابت اســت اما در کشــور ما کاملا برعکس است و 

این تغییر باید انجام شود.
وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعات با اشــاره بــه فراهم کردن 
مقدمات لازم برای توســعه نســل پنجــم اینترنت، تشــریح کرد: 
از گذشــته حرکت هایــی انجام شــده اما کمی کند بــود و درحال 
حاضــر فرکانس های جدیــدی را واگذار می کنیم کــه کارهای آن 
انجــام شــده و مزایده فرکانــس 3۷۰۰ و 3۸۰۰ بــه زودی انجام 
می شــود و در اختیــار اپراتورها قرار خواهد گرفــت. درحال حاضر 
 مذاکراتــی را در رابطه با فرکانس هایی که در اختیار برخی نهادهای

 دیگر اســت انجام می دهیم تا از نظر منابع لازم برای نســل پنجم 
مسئله جدی نداشته باشیم.

زارع پور ادامه داد: اقدام دیگری که انجام شــده بحث پروانه های 
همگرای شــبکه است که ۱۰ اپراتور آن را دریافت کردند و یک قدم 
جدید در توسعه ارتباطات در کشور بود. همچنین برروی مدل اقتصادی 
و نظام تعرفه گذاری کار می کنیم تا اپراتورها بتوانند برای توسعه نسل 
پنجم سرمایه گذاری کنند. در کنار توسعه فیبر نوری در شهرها، شبکه 
مادر مخابراتی را تقویت می کنیم که از ابتدای دولت تاکنون ۵۰ درصد 
به ظرفیت شبکه انتقال کشور افزوده شده و ان شاالله تا پایان سال ۵۰ 

درصد دیگر به آن اضافه می شود.
وی ادامــه داد: هدف گذاری کــه در این زمینه انجام داده ایم این 
اســت که نسبت به ابتدای دولت سه برابر شود؛ علاوه بر موارد گفته 
شده کار بزرگی که هم چهره کشور را تغییر می دهد و به ایجاد بازار 
برای نسل پنجم و به صورت کلی برای ارتباطات پر سرعت در کشور 
منجر می شود، بحثی است که در برنامه هفتم توسعه ذکر شده و آن 

  ثبت نام کنندگان وارداتی ها چرا خودرو نگرفتند؟
پس از اعــلام نتایج مشــتریان دارای اولویت خودروهای 
وارداتی که هفته گذشــته برای ثبت نام ســه خودروی مورد 
نظر خود اقدام کرده بودند، دیده شد که به برخی از مشتریان 
تخصیصی صورت نگرفته اســت؛ در مورد علت این موضوع، 
مدیر سامانه یکپارچه خودروها توضیح داد: بر اساس ظرفیت 
موجود به ترتیب اولویت ، خودرو به مشتریان تخصیص داه شده 
و مشتری که تخصیص بدان صورت نگرفته بدین معناست که 
مطابق اولویت خودروهای انتخابی ظرفیت خودروها تمام شده 
بود. سامانه تخصیص خودروهای وارداتی هفته گذشته از دوم 
آبان ماه به مــدت حدوداً چهار روز )دوم تا پنجم آبان ماه( با 

عرضه ۹ مدل خودرو بازگشایی شد.
این عرضه صرفا برای مشتریانی بود که در مرحله اول ثبت نام 
خودروهای وارداتی در اســفند ماه سال گذشته ثبت نام کرده 
و اولویت بندی شــده  بودند؛ حال در این مرحله می توانستند 
برای ثبت درخواســت سه خودروی مورد نظر خود از میان ۹ 
مدل خودرو عرضه شــده اقدام کنند.پس از اتمام مهلت ثبت 
درخواست سه اولویت مورد نظر مشتریان، درخواست ها بررسی 
و نتایج آن مشــخص شد.همانطور که بعید به نظر نمی رسید 
و مشــخص بود که هنوز برای همه ثبت نام کنندگان، خودرو 
وارداتی وجود ندارد و بخشــی از مشــتریان در مراحل بعدی 
واردات خودروها )باتوجه به اینکه روند واردات خودروها ادامه 
دارد( تخصیص برایشان صورت خواهد گرفت، مشتریانی در این 
مرحله با وضعیت "عدم تخصیص" روبرو شده اند.در این رابطه 
مهدی تقدسی- مدیر سامانه یکپارچه خودروها- در گفت وگو 
با ایســنا، به تشریح روند تخصیص پرداخته و گفت: در وهله 
اول باید توجه کرد که نوبت دهی که در مرحله اول مشــتریان 
صورت گرفته ملاک و دارای اهمیت اســت؛ به طور مثال دو 
مشتری که یک نوع خودرو را در اولویت اول خود )در انتخاب 
3 خودرو از ۹ خودرو( قرار داده اند، تخصیص به مشتری با نوبت 
تحویل زودتر صورت خواهد گرفت.  وی افزود: بر همین اساس 
خودروها با توجه به بررسی اولویت اول همه مشتریان تا جایی 
که ظرفیت وجود دارد، تخصیص خواهد یافت؛ در ادامه برای 
مشتریانی که اولویت اول مشمول دریافت نشدند، اولویت دوم 
به شرط وجود ظرفیت خودرو )پر نشدن ظرفیت برای مشتری 
که این خودور را در اولویت اول خود داشته است( و سپس به 

همین ترتیب اولویت سوم بررسی می شود.

امنیت غذایی 
پایدار؛ نقطه اتکای 

 راهبردی
 امنیت ملی

  نوسازی نیروگاه ری تا دو سال آینده
مدیرعامل نیروگاه ری با اشاره به آغاز طرح توسعه نیروگاه ری گفت: طی دو سال آینده واحدهای 
جدید نصب می شوند و دو واحد جدید نیز به زودی به ظرفیت ۱۰۰ مگاوات از شهر دیگری به اینجا 
منتقل خواهد شد. حمید بادرستانی امروز در نشستی خبری در پاسخ به سوال ایسنا درباره وضعیت 
فعلی راندمان نیروگاه و آخرین وضعیت طرح توسعه و نوسازی نیروگاه ری گفت: در حال حاضر 
راندمان نیروگاه ۲۲ درصد است که با تدابیر در نظر گرفته شده و با اجرای طرح نوسازی این راندمان 
را افزایش خواهیم داد. البته باید توجه کرد که میانگین راندمان نیروگاه های کشور حدود یک تا دو 

درصد از میانگین راندمان نیروگاه های برخی از کشورهای اروپایی بالاتر است.
وی با اشاره به سیاست تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل ترکیبی به منظور افزایش راندمان تصریح 
کرد: بی شک این اقدام موجب افزایش راندمان نیروگاه های کشور می شود اما در حال حاضر نیز 

وضعیت راندمان نیروگاه های ایران مطلوب است.
مدیرعامل نیروگاه ری با بیان این که در سال ۱3۵۶ نیروگاه  ری ۲۰ درصد کل برق کشور را تولید 
می کرد، اظهار کرد: سهم تولید این نیروگاه  به نســبت کل ظرفیت کشور اکنون کاهش یافته اما 
علی رغم قدیمی بودن نیروگاه  با اقداماتی که در حوزه تعمیرات و نگهداشت انجام داده ایم توانسته ایم 
تولید خوبی از این نیروگاه  داشته باشیم.بادرستانی با بیان این که نیروگاه  ری متنوع ترین نیروگاه 
گازی دنیا اســت، اظهار کرد: در این نیروگاه از پنج فناوری از کشــورهای ایتالیا، بلژیک، ژاپن و 
کشورهای دیگر استفاده می شود که بعد از ۴۷ سال هنوز در مدار بهره برداری قرار دارند که علت 

آن نیز تعمیرات و نگهداری خوبی است که در این نیروگاه انجام شده است.

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

زودتر با خبر شوید ...

www.mozayedemonaghese.com
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ساخت 70 هزار واحد مسکونی در تهران
مریملطفی|ازاین70هزارمسکن،ساخت20هزارواحددرچهارشهرشروعشدهو3هزارواحدتاآخرامسالبهمردمتحویلدادهمیشود.

رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی گفت: اگر فناوری نسل پنجم را در کشور توسعه دهیم، تأخیر در شبکه در نسل پنجم به ۱۲ الی ۱۳ میلی ثانیه کاهش پیدا می کند 
که در واقع نرخ تأخیر نصف خواهد شد. امیر محمدزاده لاجوردی در همایش ملی نسل پنجم ارتباطات در ایران اظهار کرد: حدود ۱۲ سال است که توسعه نسل پنجم موبایل در دنیا آغاز 
شــده اســت؛ فناوری که سرعت مناســبی دارد و به صورت عملیاتی حداکثر سرعتی که در این نسل اجرا می شود یک تا سه گیگاهرتز است.وی افزود: در حوزه تعداد کاربران فعال هم در 
محدوده جغرافیایی هم به این صورت است که اگر در نسل چهارم در هر کیلومتر مربع ۴۰۰۰ گوشی هوشمند را پوشش دهد، در نسل پنجم در هر کیلومتر مربع حدود یک میلیون گوشی 
هوشــمند پشــتیبانی می شــود و به همین دلیل هم در حوزه ارتباطاتی مورد استقبال قرار گرفته است.لاجوردی گفت: در حوزه تأخیر هم، در واقع تأخیری که در شبکه و دسترسی ایجاد 
می کند، نسبت به فناوری های دیگر ممتاز و برجسته است. درحال حاضر در تهران در سرویس های داخلی متوسط تأخیر در شبکه ثابت حدود ۱۰ میلی ثانیه است. این فناوری وقتی وارد 

۳G می شود و ۱۰ میلی ثانیه تبدیل به ۴۰ میلی ثانیه می شود. فناوری که یک نسل توسعه پیدا می کند، این چند میلی ثانیه در ۴G در تهران به ۳۰ میلی ثانیه می رسد.

کاهشتأخیرشبکهدر
نسلپنجماینترنت

ساختنخســتینپکیجتصفیهفاضلاب
شهریدرمنطقه22تهران

مدیرعامل شــرکت فاضلاب تهران از ساخت 
نخستین پکیج تصفیه فاضلاب شهری با ظرفیت 

تصفیه ۹۰۰ مترمکعب در شبانه روز خبر داد.
به گزارش از شرکت فاضلات تهران، »عباسعلی 
مصرزاده« اظهار داشــت: ایــن پکیج در تقاطع 
بزرگ راه شــهید خرازی و جنگلبان )کاشــان( 
منطقــه ۲۲ تهران با امکان تصفیه بهداشــتی 
فاضــلاب خانگــی جمعیــت ۵۰۰۰ نفری این 

محدوده اجرا شده است.
مصرزاده به طراحــی ویژه این پکیج تصفیه 
فاضلاب اشــاره کرد و افزود: در حال حاضر این 
پکیج یکــی از پکیج های بزرگ  تصفیه فاضلاب 

درون شهری است.
وی رفع مشکل زیست محیطی ناشی از دفع 
غیرمجاز فاضلاب شــهرک های مسکونی شمال 
بزرگ راه شهید خرازی را از ویژگی های این پکیج 
عنوان و خاطرنشان کرد: پساب حاصل از تصفیه 
این پکیج، آب مورد نیاز آبیاری فضای سبز بخشی 

از منطقه را تامین خواهد کرد.
عملیات اجرایی ساخت پکیج تصفیه فاضلاب 
در منطقه ۲۲ از بهمن ماه سال گذشته آغاز شده 
و با تلاش و پیگیری مســتمر در راستای تامین 
به موقع منابع مالی و فعالیت اجرایی، هم اکنون به 

مرحله بهره برداری نزدیک شده است.

سامانهچکاز۱۶مهرماهراهاندازی
شدهاست

 بانک مرکزی اعلام کرد: در راســتای اجرای 
احکام قانون اصلاح قانون صدور چک به منظور 
ارتقا کارایی ابزار پرداخت چک و شــفاف سازی 
ســازوکارهای موجود برای فعــالان این عرصه، 
سامانه چک از ۱۶ مهر ماه راه اندازی شده است.

 بانک مرکزی در پاســخ به پیگیری خبرنگار 
ایرنا درباره ســامانه چک اعلام کرد: در راستای 
اجرای احکام قانون اصلاح قانون صدور چک به 
منظور ارتقا کارایی ابزار پرداخت چک و شــفاف 
ســازی ســازوکارهای موجود برای فعالان این 
عرصه، خدمت اعلام وضعیت اعتباری صادرکننده 
چک به ذی نفعان، مشــتمل بر مبالغ چک های 
برگشتی و چک های در راه وی از طریق سرشماره 
۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱ از تاریخ ۱۶ مهر سال جاری در 

دسترس عموم قرار دارد.
اخیرا حجت الاســلام نصراله پژمانفر، رئیس 
کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفته بود که سامانه 
چــک براســاس قانون جدید چــک راه اندازی 

نشده است.

ارســال۸۶هزارپرونــدهتخلفبه
سازمانتعزیرات

 مدیــرکل دفتر بازرســی و نظارت بر کالای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی از انجام ۹۰۰ هزار 
بازرسی برای بررسی قیمت کالاهای اساسی خبر 
داد و گفت: از ابتدای آبان ماه طرح تشدید نظارت 
بــر عرضه نان، آرد و نانوایی ها با اولویت مقابله با 
گران فروشــی، کم فروشــی و فروش اجباری در 

کشور آغاز شده است.
مسعود امرالهی درباره نظارت بر بازار و مقابله 
تخلف گران فروشی کالاهای اساسی اظهار داشت: 
طرح تشدید نظارت بر نانوایی ها توسط بازرسان 
وزارت جهــاد کشــاورزی و ســازمان تعزیرات 
حکومتی با همکاری وزارت کشور، استانداری ها 
و فرمانداری ها به طور مســتمر در سراسر کشور 
اجرا می شــود و این کار تا اطــلاع ثانوی ادامه 

خواهد داشت.
مدیرکل دفتر بازرســی و نظــارت بر کالای 
اساســی وزارت جهاد کشاورزی افزود: از ابتدای 
امسال در حوزه کالاهای اساسی حدود ۹۰۰ هزار 
بازرســی انجام شده که از این تعداد نزدیک ۸۶ 
هزار و ۸۰۰ پرونده به سازمان تعزیرات حکومتی 

ارسال شده است.
وی تصریح کرد: در بحث تفکیک بازرســی 
کالاهای اساســی حدود ۲۵۶ هزار و ۲۴۸ مورد 
بازرســی ها از نانوایی ها در سراســر کشور بوده 
که حــدود ۱۷ هــزار پرونده تخلــف در بحث 
گران فروشــی، کم فروشــی، کاهش وزن چانه و 
فروش اجباری نان به سازمان تعزیرات حکومتی 

معرفی شدند.
امرالهی با بیان اینکه در بحث بازرسی ها اولویت 
وزارتخانه گران فروشی، وزن چانه و فروش اجباری 
نان است، تصریح کرد: وزن چانه نان هیچ تغییری 
نکــرده و باید طبق مصوبات شــورای آرد و نان 
کشور، نانوایان نان را پخته و در اختیار شهروندان 
قــرار دهند.مدیرکل دفتر بازرســی و نظارت بر 
کالای اساســی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در 
بحث قیمت نان نیز هیچ گونه تغییر قیمتی نداریم؛ 
زیرا دولت به این صنف یارانه پرداخت می کند؛ 
بنابراین هیچ نوع گران فروشی قابل قبول نیست.

وی ادامه داد: طی بازرسی های صورت گرفته 
برخوردهای قانونی صــورت گرفته تا جایی که 
برخی واحدهای صنفی گران فروش، کم فروش و 
فروش نان اجباری در برخی نقاط کشــور پلمب 
شــده اند.امرالهی بیان کرد: روند انجام بازرسی 
وزارت جهاد کشاورزی به این گونه است که پس 
از گزارش های میدانی و بازرسی واحدها، گزارش 
تخلفات به ســازمان تعزیــرات حکومتی ارایه 
می شود و مبلغ جریمه نقدی و پلمب واحدهای 

متخلف توسط این سازمان صورت می گیرد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

افزایش تولید مسکن برای تعادل عرضه و تقاضا بعد از سال ها رکود ساخت 
و ســاز، وارد مرحله جدیدی شــده و در قالب نهضت ملی مسکن، ساخت و 
ســاز در مدل های مختلفی شروع شده است. ایرج رهبر، نایب رئیس انجمن 
انبوه سازان استان تهران، در گفت و گو با »ایران اقتصادی« از ساخت ۷۰ هزار 
واحد مسکن حمایتی در استان تهران در قالب قرارداد با انبوه سازان خبر داد 
و گفت: ســاخت ۲۰ هزار واحد در شهرهای اسلامشهر، رباط کریم، شهریار 

و نسیم شهر شروع شده و تا آخر امسال ۳ هزار واحد تحویل داده می شود.
 افزایش تولید مســکن به تقاضای انباشته که در سال های اخیر در بازار 
مسکن شکل گرفته است پاسخ می دهد، از آغاز نهضت ملی مسکن، رشد قیمت 
مسکن متوقف شده و در حال حاضر قیمت در بازار کاهشی است. بر اساس 
اطلاعات مرکز آمار ایران، قیمت مســکن در تهران برای سومین ماه متوالی 
کاهشی شد. دولت از ابتدای سال ۱۴۰۰ بر اساس قانون جهش تولید مسکن 
موظف است زمینه ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی و عرضه به بازار 

مسکن را فراهم کرده و از این طریق زمینه ساماندهی بازار را                              فراهم کند.
بر این اســاس با گذشت دو سال از فعالیت دولت، هم اکنون بیش از ۱.۷ 
میلیون مســکن در قالب طرح نهضت ملی مسکن در حال ساخت است. به 
گفته نایب رئیس انجمن انبوه ســازان استان تهران، ساخت مسکن حمایتی 

در استان تهران نیز در قالب واگذاری زمین به صورت ۹۹ ساله است، در این 
طرح واحدهای مسکن در قالب مسکن حمایتی ساخته می شود.رهبر افزود: 
قرارداد ســاخت ۲۰ هزار واحد با وزارت راه و شهرســازی امضا شده و اخیراً 
مذاکره برای امضای قرارداد ۵۰ هزار واحد جدید نیز انجام شده و تا یک ماه 

آینده نهایی می شود.
نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران، تأکید کرد: با توجه به اینکه 
در نهضت ملی مسکن کاهش هزینه ساخت برای اقشار هدف مورد نظر است 
و دولت تمهیداتی در این خصوص در نظر گرفته اما برخی سازمان ها از قانون 
و الزامات تبعیت نمی کنند. برای مثال شهرداری ها موظف شده اند در صدور 
پروانه و عوارض تخفیف اعمال کنند اما این الزام را اجرا نمی کنند.وی افزود: 
فقط هزینه های ســازمان نظام مهندسی در نهضت ملی مسکن تخفیف ۵۰ 
درصدی دارد ولی ســایر هزینه ها مانند هزینه صدور پروانه، عوارض و هزینه 
تأمین اجتماعی هیچ تخفیفی در نهضت ملی مســکن ندارد.به گفته رهبر، 
۲۵ درصــد هزینه عوارض به تأمین اجتماعی تعلــق می گیرد. در حالی که 
قرار بود تخفیف در بخش های مختلف اعمال شود.برای افزایش تعامل بخش 
خصوصی و دولت در ســرعت بخشــی به ساخت و ساز، اجلاس سازندگان و 
طراحان در تهران با هدف همفکری بین بخش خصوصی و دولتی برای حل 

بحران مســکن با رونمایی از طرح ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی برگزار 
می شود.چهاردهمین اجلاس سازندگان و طراحان برای پنجمین بار در تهران 
با هدف همفکری بین بخش خصوصی و دولتی برای حل بحران مســکن 
برگزار می شود. محوریت این اجلاس »نقش آفرینی سازندگان مناطق یک و 
برخوردار تهران در نهضت ملی مسکن برای آحاد جامعه« است و سازندگان 

برخوردار از سراسر کشور در آن شرکت می کنند.
پیش تر جمعی از ســازندگان طی نامه ای به معاون اول رئیس جمهور، 
اعلام کردند در صورتی که پروانه ساختمانی و حقوق دولتی و تسریع صدور 
پروانه ســاختمانی از سوی شهرداری بر اساس قانون در مدت یک هفته و 
تخفیف ۹۰ درصدی عوارض ساخت و ساز به آنان تعلق بگیرد بدون نیاز به 
اخذ تسهیلات بانکی و واگذاری زمین، ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی در 
سراســر ایران را تقبل می کنند. این سازندگان در این نامه به ساخت ۵۰۰ 
واحد مسکونی توسط هر یک از آنان اشاره کردند. این طرح در چهاردهمین 

اجلاس سازندگان و طراحان رونمایی می شود.
همچنین پویش ملی اصلاح و تسریع فرایند صدور مجوزهای ساختمانی 
با هدف تسریع و تسهیل فرایندهای اداری مرتبط با صدور مجوز ساختمانی 
از جمله پروانه، عدم خلاف و پایان کار بهره برداری و صدور سند تک برگ 
در روز اول پنجمین اجلاس ســازندگان و طراحان رونمایی می شود.نایب 
رئیس انجمن انبوه سازان اســتان تهران با اشاره به اینکه بخش خصوصی 
برای ساخت و ساز بخصوص در طرح های حمایتی مانند نهضت ملی مسکن، 
آمادگی دارد، افزود: هدف ما کاهش هزینه تمام شده ساخت مسکن است. 
دولت در تأمین زمین، مصالح و... هزینه های این بخش ها را صفر یا کاهش 
داده است اما نیاز به همکاری تمام دستگاه ها و سازمان ها است تا مسکن با 

قیمتی متناسب با اقشار کم درآمد ساخته و عرضه شود.
به گفته رهبر، مشکل دیگر در تولید مسکن استان تهران، تأمین زمین در 
این منطقه است. برای تأمین زمین، تاکنون ۲ هزار هکتار به اراضی شهر های 
استان تهران الحاق شده است. در حال حاضر عملیات اجرایی ساخت و ساز 

در حدود ۷۰۰ هکتار زمین در استان تهران آغاز شده است.

70درصدنهضتملیمسکندرتهراندرحالاجراست
بنابر اعلام وزارت راه و شهرسازی از سهم تعیین شده برای استان تهران 
در طرح نهضت ملی مســکن، تاکنون عملیات اجرایی ۷۰ درصد واحد های 
مسکونی آغاز شده است. یک میلیون نفر متقاضی از استان تهران در طرح 
نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند، از این تعداد، ۱۶۰ هزار نفر واجد چهار 
شرط قانونی بودند و تأیید نهایی شدند. همچنین زمین مورد نیاز برای ۱۲۰ 
هزار نفر تأمین شــده و عملیات اجرایی ۵۰ هزار واحد نیز آغاز شده است. 
بیشــترین اراضی تأمین شده در استان تهران با استفاده از روش الحاق به 
محدوده شهرها بوده و در حال توافق با بخش خصوصی برای تأمین ۲۵۰ 
هکتار زمین هستیم. برای استفاده از اراضی مازاد سایر دستگاه های دولتی 

در طرح نهضت ملی مسکن به میزان ۴۰ هکتار برنامه ریزی شده است.
در نهضت ملی مسکن برنامه ساخت ۴ میلیون واحد طرح ریزی شده است 
که در اســتان تهران واحدها در شهرهای اطراف ساخته می شود. در شهر 
تهران برنامه ساخت به صورت نوسازی یا تکمیل طرح های نیمه تمام است 
و ســاخت و ساز جدیدی در شهر تهران شروع نمی شود. بر این اساس ۴۱ 
هزار و ۹۹۹ پروانه برای نوسازی بافت فرسوده شهری صادر شده که ۱۵۱ 
هزار و ۴۱۷ واحد مسکونی را                              در بر می گیرد. تراکم واحدهای مسکونی به طور 
متوسط ۳.۶ طبقه است. بر اساس این اطلاعات، بیشترین پروانه صادرشده 
برای بافت فرســوده در تهران رقم خورده و ۶۰۳۵ پروانه برای ساخت ۳۸ 

هزار و ۶۰۳ واحد مسکونی صادر شده است.
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صنعتفرشباکمبودنیرویکارروبروست
رییس هیات مدیره اتحادیه ملی تولیدکنندگان فرش ماشینی گفت: صنعت ایران با 
کمبود جدی نیروی کار روبروست و دولت باید برای حل این مشکل تدبیری بیاندیشد.

محمود تولایی با اشاره به اینکه نه تنها صنعت فرش ماشینی که حتی سایر صنایع 
و در شهرک های صنعتی و ... با کمبود کارگر مواجه هستند، گفت: در منطقه ی کاشان 
و بســیاری دیگر از شهرســتان ها کمبود نیروی انسانی بسیار محسوس است این در 
حالی است که نرخ بیکاری در برخی مناطق کشور بالاست و همین امر نشان می دهد 

برنامه ریزی برای توزیع متوازن نیروی کار ضروری است.
وی یکی از ضرورت های مهم را اصلاح قانون کار دانســت و گفت: سی سال پیش 
قانون فعلی کار بر مبنای شــرایط آن روز تدوین شــده است. در آن دوره نیروی کار 
بیش از فرصت های شغلی بود و بیکاری نرخ بالایی داشت اما امروزه با توجه به کمبود 

نیروی انسانی باید اصلاح این قانون در دستور کار قرار گیرد.
ایــن فعال صنعت در توضیح این مطلب ادامه داد: اصلاح قانون با شــرایط فعلی 

می تواند مشکلات کنونی را برطرف کند.
او در پاسخ به این سئوال که با وجود فرصت های خالی شغلی چرا نرخ بیکاری در 

ایران همچنان بالاست؟ گفت: شاید باید از وضعیت آموزش در دانشگاه ها گلایه گنیم 
که بــدون تخصص و مهارت به افراد مدرک می دهند. وقتی صنعت جای خالی برای 
جذب نیروی کار دارد اما جوان ما بیکار می ماند، در حقیقت این آموزش عالی اســت 

که مقصر است و باید سیاستگذارد تدبیری برای این هماهنگی بیاندیشد.
او در پاسخ به این سئوال که آیا با توجه به کمبود نیروی کار، واحدهای تولیدی فرش 
دستباف از کارگران اتباع و ... بهره می برند؟ یا خیر گفت: تنها کارگران مجوز دار اتباع 
امکان فعالیت در صنعت را دارند. من امروز با صدای بلند اعلام می کنم که صنعت ما ۱۰ 
هزار فرصت شغلی خالی دارد اما برنامه ای برای پر کردن این فرصت های خالی نیست.

حذفمالیاتبرارزشافزودهازمواداولیهوارداتیفرشدستباف
نائب رییس اتاق کاشــان در جواب این ســئوال که با توجه به افزایش قابل توجه 
قیمت فرش ماشینی در سال های اخیر، آیا میزان فروش این محصول دستخوش تغییر 
شده است ؟ گفت: دلیل رشد قیمت این کالا افزایش نرخ ارز و رشد تورم بوده است، 
البته میزان افزایش قیمت فرش دستباف بسیار کمتر از میزان رشد مواد اولیه است. 
در همین شرایط هیچ فرش ماشینی در جهان قادر به رقابت با فرش ایرانی نیست و 
شــاید بتوانم بگویم فرش ماشینی تنها کالا از مجموع کالاهای لوازم خانگی است که 

نوسازیناوگانمسافریاولویتسازمانراهداری
 سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اعلام کرد: نوسازی ناوگان 
مسافری اولویت نخست سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای در سال 
جاری است و در این راستا ۱۵۰۰ دستگاه ون، مینی بوس و اتوبوس 
به ناوگان حمل و نقل عمومی  افزوده می شود.به گزارش از سازمان 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای، »داریوش امانی« در آئین تجلیل 
از فعالان حمل و نقل جاده ای اظهار داشــت: با وجود کمبود منابع 
و اعتبارات، این امر در صدر برنامه های سازمان قرار دارد و وعده ما 
به وزیر راه و شهرسازی این است که تا پایان امسال ۱۵۰۰ دستگاه 
ون، مینی بوس و اتوبوس به ناوگان حمل و نقل عمومی تا پایان سال 

جاری اضافه شود.وی افزود: به منظور تحقق این مهم تفاهم نامه هایی با شرکت های خودروساز داخلی منعقد شده که بر مبنای آن، تا 
پایان سال آینده ۳۵۰۰ دستگاه انواع خودرو در بخش مسافری تولید و تحویل سازمان راهداری شود.رئیس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای در ادامه به خدمات این سازمان به زائران اربعین حسینی اشاره و تاکید کرد: با راه اندازی و تجهیز پارکینگ برکت در 
مرز مهران در اربعین امسال تلاش کردیم مشکلات سال های گذشته در بخش حمل و نقل عمومی برای رانندگان و زائران کمتر 
شود.امانی تصریح کرد: از سویی سه هزار میلیارد تومان اعتبار برای بهینه سازی و ایمن سازی محورهای مواصلاتی منتهی به مرزهای 
اربعین هزینه و زمینه افزایش ایمنی سفرهای اربعین حسینی شد.رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای عنوان کرد: حجم 
بسیار بالای خدمات رسانی به چهار میلیون و ۵۰ هزار زائر در مسیرهای رفت و همین تعداد زائر در سفرهای برگشت در بازه زمانی 
کوتاه ایام سفرهای اربعین و همچنین خدمت رسانی بلادرنگ به زائران حرم رضوی در دهه پایانی ماه صفر، حکایت از تلاش جهادگونه 
تلاشگران و فعالان بخش حمل و نقل جاده ای و راهداری کشور اعم از رانندگان، تشکل های صنفی، شرکتهای حمل و نقل، راهداران و 
همکاران این سازمان دارد .وی با اشاره به این که رفع برخی کاستی ها نیازمند موارد قانونی است، ابراز امیدواری کرد در برنامه هفتم 

و با پیگیری های لازم از مراجع مربوطه بخش قابل توجهی از مشکلات زحمتکشان این بخش مرتفع شود.

 معاون صنایع حمل و نقل وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
قیمــت خودروهای مونتاژی در آینده رو به  کاهش خواهد بود و با 
توجه به واردات خودروهــای کارکرده فاصله قیمتی بازار با قیمت 
کارخانه ای خودروها هم کاهش پیدا خواهد کرد و این سیاســت 

وزارت صمت است.
 منوچهر منطقی درباره تعرفه های واردات قطعات خودروهای 
مونتاژی، اظهار کرد: درمورد تعرفه خودرو فعلاً اتفاقی نیفتاده و البته 
قرار اســت اصلاحاتی در خصوص تعرفه خودروها در جهت توسعه 

ساخت داخل انجام شود.
وی افزود: خودروســازان مونتاژی تا ســال ۱۴۰۱ عمدتاً از ارز نیمایی استفاده می کردند، اما از ابتدای امسال قرار شد ارز نیمایی 
را به خودروسازانی اختصاص دهند که بالای ۵۰ درصد ساخت داخل دارند و بقیه خودروهای مونتاژی از ارز صادراتی خود و یا ارز 

دیگران استفاده کنند.
معاون وزیر صمت ادامه داد: این تغییر نرخ ارز روی محصول وارداتی و تعرفه های وارداتی اثر می گذارد؛ بنابراین ناشی از تغییر 
نرخ ارز نیمایی و ارز صادرات از خود است.منطقی در پاسخ به این پرسش که آیا ارز حاصل از صادرات، شرکت ها را به سمت کوتاژ 
فروشی نمی برد، گفت: پاسخ این سؤال مثبت است به دلیل اینکه ارز نیمایی باید صرف نیازهای اساسی مانند غذا و دارو و محصولات 

راهبردی شود؛ لذا در ارز نیمایی محدودیت داریم و باید ارزهای دیگر مورداستفاده قرار گیرد.
وی با بیان اینکه تولید خودروهای مونتاژی طی ۷ ماه اخیر به طور متوسط حدود ۷۶ درصد افزایش پیدا کرده است، اظهار کرد: 
الان قیمت بازار برخی خودروهای مونتاژی نسبت به قیمت کارخانه کاهش پیدا کرده است؛ بنابراین در شرایطی که هم عرضه بیشتر 
اســت و هم واردات آزاد شــده به نظر می رسد اگر افزایش قیمتی هم در خصوص خودروهای مونتاژی درخواست شود باز هم بازار، 

قیمت های پایین تری را می طلبد.

خودروهایمونتاژیارزانمیشوند

خدماتصندوقضمانتصادراتمیتواندتاحدودیجایگزینLCباشد
به گفته رئیس صندوق ضمانت صادرات ایران، خدمات صندوق در کشورهای هدف )نه همه جا( تا حدود ۹۰ درصد می تواند جایگزین ال سی باشد.سید امیر برهانی نائینی، با بیان اینکه سقف بیمه نامه های صندوق ضمانت صادرات ایران برای هر شرکت ۳۵ 
میلیون یورو است، اظهار کرد: البته اگر سرمایه ثبتی صندوق افزایش یابد این رقم هم بیشتر خواهد شد. برای ضمانت نامه هم سقفی که شرکت ها بخواهند و قابلیت داشته باشند، انجام و تسهیلات داده شده است.وی با اشاره به دسته بندی کالاها در صندوق 
ضمانت صادرات، تصریح کرد: برای مثال صنایع الکترونیک، نرم افزاری و دانش بنیان که مزیت صادراتی دارند و در بازار هدف وابستگی به کشور ایجاد می کنند، اولویت اول دریافت خدمات از صندوق هستند. همچنین صنایع غذایی و دارویی هم از اولویت های 
مهم هستند و بعد از موارد یاد شده صنایع شیمیایی، پتروشیمی و صنایع معدنی در اولویت های بعدی صندوق ضمانت صادرات قرار دارند.برهانی با بیان اینکه چین، امارات، عراق و افغانستان چهار مسیر پرطرفدار در استفاده از امکانات صندوق ضمانت صادرات 
است، تصریح کرد: اخیرا هم روسیه به این مقاصد پرطرفدار اضافه شده است. همچنین آمار بی نظیری در کشور ارمنستان ثبت شده، به طوری که نزدیک به ۱۰۰ میلیون یورو مجموع خدمات فنی مهندسی و کالا در این کشور بیمه شده است.رئیس صندوق 
ضمانت صادرات ایران در پاســخ به اینکه آیا خدمات صندوق می تواند خلاهای ناشــی از محدودیت اســتفاده از ال ســی را برای تجار ایرانی پوشش دهد؟ تصریح کرد: نمی توان گفت خدمات صندوق کاملا شبیه ال سی است، اما تا حدود زیادی می توانیم خیال 
فروشنده و خریدار را از جابه جایی مطمئن کالا راحت کنیم. ال سی معمولا به این دلیل باز می شود که صادرکننده می خواهد کالایی را ارسال کند و طرف مقابل می خواهد پولی را برگرداند و پس به دنبال این هستند که از امن بودن معامله مطمئن شوند. 



بورس و بانک 

3

تداوم پایداری تولید مرغ تا ماه رمضان

رضا مظفری  |    وزیر جهادکشاورزی با تاکید بر اینکه ظرفیت های تولید مرغ در کشور باید بازسازی شده و تا پایان اسفند ماه تجهیز 
در جوجه ریزی مرغ مادر و اجداد سرعت گیرد، گفت: شرایط پایدار تولید مرغ در کشور باید برای سال نو و ماه رمضان تدوام یابد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به اهمیت امنیت غذایی پایدار در جهان گفت: امنیت غذایی نه تنها در کشور ما بلکه در دنیا نقطه اتکای راهبردی برای امنیت ملی 
است و هر کشوری که بتواند غذای مردمش را تامین کند و به پایداری برساند، به آن دست یافته است.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »سید مجتبی خیام نکویی« با تاکید بر اهمیت پایش سلامت محصولات کشاورزی تصریح کرد: با تولید غذای سالم مبتنی برکیفیت و سلامت، به ثبات و 
پایداری دست خواهیم یافت.رییس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به اینکه تولید غذا به یک مسئله سیاسی تبدیل شده است، گفت: مبنای فروش غذا، مبنای سیاسی است و 

کشورهایی که بیشترین تولید کننده غذا باشند از آن به عنوان یک ابزار برای تسلط بر کشورهای دیگر استفاده می کنند.
وی با اعلام اینکه بر اساس طبقه بندی جهانی سه طبقه بندی شرایط مطلوب، متوسط و ناامن برای امنیت غذایی ترسیم شده است، خاطرنشان کرد: وضعیت کشور ما در امنیت غذایی متوسط 

بوده و زمانی در شرایط مطلوب قرار خواهد گرفت که علاوه بر بعد کمی و کیفی، بهبود و دسترسی اقتصادی جهت خرید غذا و سلامت محصولات کشاورزی را نیز تامین کند.

امنیت غذایی پایدار؛ نقطه 
 اتکای راهبردی
 امنیت ملی

 ســقف پرداخت وام مشاغل خانگی 
چقدر است؟

رئیس دبیرخانه ستاد ساماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی سقف پرداخت تسهیلات مشاغل 
خانگی را برای مشــاغل مستقل تا ۱۵۰ میلیون 
تومان و مشاغل پشتیبان به ازای به  کارگیری تا 

۴۰ نفر، ۴ میلیارد تومان اعلام کرد.
آزیتا همتیان، با اشــاره به جزئیات برگزاری 
چهل و هشتمین جلسه ستاد ساماندهی و حمایت 
از مشاغل خانگی گفت: در این جلسه پیشنهاداتی 
مطرح شد که در حضور اعضای ستاد به تصویب 
رسید و در چهار محور توسعه مخاطبان، توسعه 
فرهنگ، توســعه آموزش و توسعه بازار مصوبات 
را تنظیم کردیم که بیشترین مصوبات ما به بحث 

بازار مربوط می شد.
وی ادامه داد: یکی از برنامه های جامع ما برای 
سال ۱۴۰۲ موضوع بازار مشاغل خانگی  است زیرا 
از بحث مجوزها عبور کردیم و مشکل امضاهای 
طلایی حل شــد و مانع زدایی و تسهیل گری ها 
نیز انجام گرفت، از این رو امســال بازار مشاغل 
خانگی برای ما مهم است و جزو برنامه های اصلی 
و هدفگذاری دبیرخانه ستاد ساماندهی مشاغل 

خانگی است.
همتیان افزود: در جلسه قبل دو تفاهم نامه با 
بانک رفاه کارگران و بانک قرض الحسنه مهر ایران 
منعقد کردیم که در راســتای تامین مالی برای 
تولیدکنندگان و خریداران محصولات مشــاغل 
خانگی و استفاده از سکوهای مجازی فروشی بود 

که این دو بانک برای ما طراحی کردند.
به گفته رئیس دبیرخانه ســتاد ساماندهی و 
حمایت از مشاغل خانگی، حمایت مالی می تواند 
در قالــب خریدهای تضمینی محصولات، خرید 
اقســاطی یا تامین مالی برای خریداران خرد و 
کلان یا تولیدکنندگانی باشــد که از وزارت کار 
مجوز گرفته و وارد مشــاغل خانگی شــده اند تا 
در مواقعــی که دغدغه فروش داشــتند بتوانند 
با اســتفاده از ابزارهای بانکــی که این دو بانک 
طراحی کردند از ســکوهای فروش آنها استفاده 

و محصولاتشان را عرضه کنند.
وی درعیــن حــال درباره ســقف پرداخت 
تسهیلات مشاغل خانگی توضیح داد: سال قبل 
با مصوبه شــورای پول و اعتبار سقف تسهیلات 
بیشــتر شد که بر این اساس تسهیلات فردی تا 
۱۵۰ میلیون تومان و تسهیلات مشاغل پشتیبان 
به ازای به کارگیری تا ۴۰ نفر چهار میلیارد تومان 
پیش بینی شده که توسط هشت بانک عامل توزیع 

می شود و نرخ سود آن ۴ درصد است.
به گفته همتیان امســال بانک مرکزی مبلغ 
۴۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات مشاغل خانگی 
در اختیار وزارت کار قرار داده که توسط بانک های 
عامل در این طرح به متقاضیان کسب و کارهای 

خانگی پرداخت می شود.

 لوکس ســواران اولتیماتــوم مالیاتی 
گرفتند

مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی گفــت: مالکان خودروهای لوکس بالای 
ســه میلیارد تومان تا پایان بهمن برای پرداخت 

مالیات مهلت دارند.
 شاهین مستوفی اظهار کرد: تکالیفی در قانون 
بودجه به عهده سازمان امور مالیاتی گذاشته شده 
که می بایست، نسبت به مطالبه مالیات از املاک 
لوکس و گران قیمت با ارزش بالای ۲۰ میلیارد 
تومان و همچنیــن خودروهای لوکس با ارزش 
ســه میلیارد تومان، اقدام به محاسبه و مطالبه 

مالیات شود.
وی افزود: سازمان امور مالیاتی در سال ۱۴۰۲ 
بــا دریافت اطلاعات بالغ بر ۱۵۱ هزار خودرو از 
طریق ناجا، بالغ بر ۲۸۰۰ میلیارد تومان مالیات 
از مالکیــن خودروهای لوکــس و گران قیمت 

مطالبه کرد.
مدیرکل دفتر حسابرســی مالیاتی ســازمان 
امــور مالیاتی در خصــوص خانه های لوکس و 
گران قیمت گفت: با تکلیفی که برای ســازمان 
امور مالیاتی مشخص شده، از مالکان واحدهای 
مســکونی گرانقیمتی که بیش از ۱۰ ســال در 
ملکشان ساکن هستند، مالیاتی مطالبه نمی شود.

وی بابیان اینکه متاســفانه اطلاعات مالکان 
خانه های لوکس در اختیار سازمان امور مالیاتی 
قرار نگرفته است، گفت: به همین دلیل نتوانسته 
ایم برای سال ۱۴۰۲ مطالبه مالیاتی داشته باشیم، 
اما در سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۴۰ هزار واحد مسکونی 
لوکس و گران قیمت شناســایی شده که نسبت 
به مطالبه یــک و یک دهم همت از مالکان این 

واحدها مطالبه شد.
مستوفی گفت: به مالکان خودرو و خانه های 
لوکس و گران قیمتی که مالیاتشان را پرداخت 
نکــرده اند، اعلام کرده ایــم که در صورت عدم 
پرداخــت، با محدودیت هایــی در نقل و انتقال 

موجه می شوند.
وی با اشاره دریافت ۸۰۰ میلیارد تومان مالیات 
از مالکان ۶۷ هزار خودرو لوکس در سال گذشته 
گفــت: در بحث خانه های لوکس و گران قیمت 
نیز درحال بررســی اعتراض مودیان در هیئت 

حل اختلاف مالیاتی هستیم.
مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی سازمان امور 
مالیاتی گفت: درسال ۱۴۰۰ قانون چند خودوریی 
وجود داشت، اما در قانون بودجه ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲، 
مالیات هر خودرو به صورت مجزا بررسی می شود.

  از لزوم خودکفایی در 
تامین کود مورد نیاز 

کشاورزی سخن گفت 
و عنوان کرد: بیش از ۳۰ 
کارخانه برای تولید کود 

پتاس و فسفات در کشور 
ایجاد شده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/09
شماره : 1515

 محمدعلی نیکبخت در جلســه شــورای معاونین و سازمان های تابعه به اجرای به موقع و منطبق با برنامه ۱۰ محور)اجرای 
کامل رفع تداخل و صدور سند اراضی، کاشت یک میلیارد درخت، مولدسازی، تداوم پایداری بازار مرغ و گوشت قرمز، نهاده های 
کشاورزی، خودکفایی در محصولات راهبردی و افزایش ضریب خودکفایی در تولید سایر محصولات، توسعه کشت گلخانه ای، 
آموزش و ترویج، احیای واحدهای تعطیل و نیمه تعطیل تولیدی و مدیریت عرضه و تقاضای بازار محصولات کشاورزی( تاکید 
کرد و گفت: همه ظرفیت وزارت و ســازمان ها در اختیار اولویت های مورد بحث قرار دارد و انجام تعهدات در موعد مقرر مورد 

رصد و پایش قرار می گیرد.
وی ادامه داد: در بحث امور اراضیِ قرارگاه صدور سند و رفع تداخل، پایان سال جاری برای رفع تداخلات در نظر گرفته شده 

و عملیات صدور سند هم در سال آینده خاتمه خواهد یافت.
 وزیر جهادکشاورزی اضافه کرد: در طرح کاشت یک میلیارد درخت سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری ظرفیت وزارتخانه، 
بســیج، آموزش و پرورش، شــهرداری ها و مشــارکت مردمی را پای کار آورده تا این طرح بزرگ ملی و مورد تاکید مقام معظم 

  شاخص بورس ۲۰ هزار واحد افزایش یافت
بازار بورس امروز روند صعودی نسبت به روز گذشته داشت و شاخص کل با رشد حدود ۲۰ هزار 

واحدی به یک میلیون و ۹۸۱ هزار واحد رسید.
 بازار سرمایه نسبت به روز گذشته روند صعودی داشت و شاخص کل بورس امروز دوشنبه )هشتم 
آبان ماه( ۲۰ هزار و ۲۶۲ هزار واحد نسبت به روز گذشته افزایش یافت و به یک میلیون و ۹۸۱ هزار 

واحد رسید.
شاخص کل هم وزن نیز ۱۱ هزار و ۱۱۲ واحد افزایش را نسبت به دیروز تجربه کرد و روی ۶۷۰ 

هزار و ۱۱۷ واحد ایستاد.
در این بازار بیش از ۲۸۵ هزار معامله به ارزشی بالغ بر ۵۲ هزار و ۷۶۴ میلیارد ریال انجام شد.

نمادهای فولاد مبارکه اصفهان، سرمایه  گذاری تامین اجتماعی، پالایش نفت اصفهان، پتروشیمی 
بوعلی سینا، ایران خودرو، بانک ملت و پتروشیمی نوری تاثیرگذارترین نمادها بر شاخص کل بورس 

بازار بورس بودند که همگی آنها نسبت به روز گذشته روند صعودی داشتند.
در بازار فرابورس نیز همین جو حاکم بود و شــاخص کل با ۲۷۹ واحد رشــد به ۲۴ هزار و ۳۴۰ 
واحد رسید.تعداد معاملات انجام شده از بازار فرابورس ایران بیش از ۱۸۴ هزار معامله بود که ارزشی 

بالغ بر ۲۲۸۵ هزار و ۲۵۰ میلیارد ریال داشت.

رهبری را با موفقیت به پایان رساند.
وی در ادامه به مولدسازی نیز اشاره کرد و گفت: در این مورد ۲۵ تا ۳۰ همت پیش بینی بودجه برای 

وزارت جهاد کشاورزی شده و مسئولیت اجرای آن بر عهده قائم مقام وزیر است.
نیکبخت در بخش دیگری از صحبت هایش تداوم افزایش تولید و جوجه ریزی را عامل مدیریت عرضه 
و تقاضا عنوان کرد و گفت: روند موفقیت آمیز تنظیم بازار مرغ در ماه های پیش رو با توجه به حجم بالای 
مصرف این ماده غذایی در کشور، منوط به حفظ میزان مرغ پای کشتار با کمک همه عوامل دخیل از 

جمله بازرگانی و تامین به موقع نهاده است.
وی افزود: باید بازسازی ظرفیت های تولید انجام شود و تا پایان اسفند سال جاری تجهیز در جوجه ریزی 
مادر و اجداد سرعت گرفته و شرایط پایداری تولید مرغ کشور برای سال نو و ماه مبارک رمضان تداوم یابد.

وزیر جهادکشاورزی به تولید گوشت قرمز نیز اشاره کرد و گفت: با توجه به زمان بر بودن ایجاد چرخه 
صنعتی در تولید گوشت قرمز، شرکت پشتیبانی امور دام با رویکرد جدید در تولید قراردادی برای کوتاه 
شدن دست سوداگران و برچیدن واسطه ها از مسیر تولید تا سفره، بازار آن را به ثبات خواهد رساند که 
ورود به واحدهای صنعتی، پرواری بندی، عشایری و بنگاه های اقتصادی برای انعقاد قرارداد تولید گوشت 

و دام نرینه برای کشتار از جمله این راهکارها است.

  می توانیم صادرکننده کود پتاس باشیم
وی  از لزوم خودکفایی در تامین کود مورد نیاز کشــاورزی ســخن گفت و عنوان کرد: بیش از ۳۰ 
کارخانه برای تولید کود پتاس و فســفات در کشور ایجاد شده است و با توجه به فراوانی معادن پتاس 

می توانیم در این ماده علاوه بر تامین نیاز داخل، صادرکننده آن هم باشیم.

  وارد کنندگان روغن خام و دانه روغنی موظف به خرید دانه داخلی شوند
نیکبخت با بیان اینکه حمایت از تولید داخل سرلوحه برنامه های وزارت جهادکشاورزی است، گفت: 
باید صنعت و بازرگانی در خدمت تولید داخل قرار گیرد و بازرگانان برای کســب مجوز واردات و ثبت 
ســفارش تعهد خرید محصول داخلی ارایه دهند. این موضوع در مرکبات، دانه های روغنی، چای، برنج 
و دیگر کالاهای کشاورزی تولید داخل مورد توجه قرار گیرد و وارد کنندگان روغن خام و دانه روغنی 

موظف به خرید دانه داخلی شوند.
وزیر جهادکشاورزی در بخش دیگری از صحبت هایش به معطل ماندن طرح های صنعتی اشاره کرد و 
گفت: بیش از ۵۰۰۰ طرح صنعتی نیمه کاره با ۴۰- ۹۵ درصد پیشرفت کار به ارزش ۳۰۰ هزار میلیارد 

تومان معطل مانده که این طرح ها برای بهره برداری نیازمند ۱۸۰ همت است.
بــه گفته وی این طرح ها در صورت اختصاص منابع می توانــد با فراوری ۳۰ میلیون تن محصول 
کشاورزی از خام فروشی جلوگیری کرده و با ایجاد اشتغال و خلق ثروت، ارزآوری قابل توجه از طریق 

صادرات فراورده را برای کشور فراهم کند.
نیکبخت تصریح کرد: کشاورزی مزیت مطلق نسبت به سایر بخش های اقتصادی کشور، حتی بخش 
خدمات دارد و می توان با به کارگیری ســرمایه مردمی و ترغیب دولت به اختصاص منابع برای احیای 
طرح های بزرگ معطل مانده با تعهد ایجاد اشتغال و ثروت در میان مدت، گام بزرگی در توسعه کشور 

برداشت.

  اجرای برنامه خودکفایی در ۵ محصول راهبردی 
وزیر جهادکشاورزی در پایان به سرعت بخشیدن به آموزش و ترویج در واحدهای خدمات کشاورزی 
اشاره کرد و بر اجرای برنامه خودکفایی در ۵ محصول راهبردی؛ گندم، برنج، جو، پنبه و شکر و افزایش 

ضریب خودکفایی در سایر محصولات کشاورزی با شروع فصل زراعی جاری تاکید کرد.

بورس تعطیل نمی شود
یک کارشناس اقتصاد کلان گفت: بازار سرمایه به وقایع و تحولات سیاسی واکنش 
نشــان داده اما شرایط سیاسی و اقتصادی به گونه ای نیست که سراغ تعطیلی بورس 

برویم. در این شرایط بهتر است سهامداران درنگ و حوصله بیشتری نشان دهند. 
بازار سرمایه در روزهای اخیر تحت تاثیر ریسک های غیراقتصادی با نوساناتی مواجه 

شد و کانال دو میلیون واحد را از دست داد.
 اگرچــه در دو روز اخیر شــاخص کل رشــد کرد و امروز بــا افزایش بیش از ۲۰ 
هــزار واحد به یــک میلیون و ۹۸۱ هزار واحد رســید. به دنبال نوســانات روزهای 
 اخیر مباحثی درباره تعطیلی بورس تهران مطرح شــد که ســخنگوی بازار ســرمایه 

آن را منتفی دانست.
در این زمینه یک کارشــناس اقتصادی به ایســنا گفت: تجربه نشان داده کشور و 
سیاست گذاران در سال های گذشته توانسته اند بحران ها را مدیریت کنند. در ماه های 
اخیر به دلیل گشایشــی که در روابط خارجی و در بحث ارز شــاهد بودیم، انتظارات 
تورمی در کشور فروکش کرد اما متناسب با کاهش انتظارات تورمی، سودهای بانکی 

کاهش نیافت.
حســین درودیان افــزود: با وجود پایین بــودن انتظارات تورمی نســبت به نرخ 
بهــره، میــل و رغبــت به خرید ســهام کاهش یافتــه و این امر موجب شــده بازار 
نقدینگی کافی نداشــته باشــد.به گفته درودیان، تحولات سیاسی به ویژه تحولاتی 

کــه منجر بــه محدودیت در تعاملات بین المللی شــود و آســیب هایی را به اقتصاد 
 کشــور تحمیل کنــد به طورقطــع روی بازار تاثیر گذاشــته و بازار نســبت به آن

 واکنش نشان خواهد داد.
این کارشــناس اقتصادی بیان کرد: بهتر اســت افراد و سهامداران بازار سرمایه در 
شرایط بحرانی و ویژه درنگ بیشتری داشته باشند چرا که شرایط سیاسی و اقتصادی 

به حدی نیست که سراغ تعطیلی بورس برویم.

وی با بیان این که باید اجازه بدهیم بازار راه خود را برود گفت: این مناقشات طولانی 
نیست و به طور قطع تصمیمات هیجانی متضررانی خواهد داشت.درودیان تاکید کرد: 
کســانی که در شرایط بحرانی تصمیم ناگهانی و هیجان زده نگرفته باشند، در آینده 

تصمیمات با کیفیت تری خواهند گرفت.
بنابرایــن گــزارش، در روزهــای اخیــر بــورس اســتانبول تعطیــل شــد و 
در همیــن راســتا برخی افراد با اســتناد به نوســانات اخیــر بازار ســرمایه درباره 
لــزوم تعطیلی بــورس تهران ســخن گفتند که مجید عشــقی - رییس ســازمان 
 بــورس - تصمیم گیــری در ایــن زمینــه را در اختیــارات شــورای عالــی بورس

 دانســت اما گفت که نوســانات اخیر از ریسک های سیاســی نشأت گرفته که قطعا 
کنترل خواهد شد.

از طرف دیگر صندوق توسعه ملی متعهد شده تا پایان سال ۶۰۰۰ میلیارد تومان 
به بورس پرداخت کند که تاکنون ۳۸۰۰ میلیارد تومان از این مبلغ پرداخت شــده و 

۴۰۰ میلیارد تومان از این رقم روز گذشته واریز شد.
روز گذشــته هــم امیرمهدی صبائی ـ ســخنگوی ســازمان بــورس در توییتی 
نوشــت کــه با توجه به شــایعات مطرح شــده در فضــای مجازی پیرامــون تداوم 
 فعالیــت بازار ســرمایه، به اطلاع می رســاند هیــچ پیشــنهادی در خصوص توقف

 معاملات در دستور کار قرار ندارد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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کشاورزی 

۴ تکنسین اورژانس 
خراسان جنوبی به مرحله 

کشوری راه یافتند

مزدک جمشیدی    |         معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت:باید با کمک ابزارهای نوین میزان آب تحویلی به بخش کشاورزی رصد و میزان برداشت 
چاه های غیرمجاز مشخص شود.

اوضاع آبخوان ها و منابع آب زیرزمینی خوب نیست

  قائم مقام شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:
سطح آمادگی در مقابل پدیده »ال نینو« را باید 

افزایش دهیم

جلسه مدیریت بحران شرکت آب و فاضلاب هرمزگان با 
هدف آمادگی در مقابل حوادث به ویژه زلزله و پدیده »ال 
نینو« که بارش های فرا نرمال از سوی هواشناسی برای 

استان پیش بینی شده است، برگزار شد.
 در این نشســت که مدیران ستادی شــرکت حضور 
داشــتند، امکانات، نیازها و میزان آمادگی هر کدام از 

معاونت ها مورد بررسی قرار گرفت.
خلیل یکتاپرســت قائم مقام شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان در این نشست، با اشــاره به اهمیت آمادگی 
در شرایط بحرانی افزود: آمادگی صرفا مختص حوادث 
طبیعی نیست و همه اتفاقاتی که تامین آب را تحت تاثیر 
قرار می دهد باید برای رفع آن، امکانات و ســناریوهای 
لازم را داشته باشیم.وی افزود: این شرکت سال گذشته 
دو حادثه طبیعی و غیر طبیعی را شامل زلزله و ورود مواد 
نفتی به محل آبگیر آب شیرین کن را تجربه کرد که هردو 
نیاز آبی استان را تحت تاثیر قرار داد؛ این ها تجربیاتی 
است که باید برای اتفاقات بعدی به عنوان دانش اندوخته 
بهره گرفت. قائم مقام مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان ضمن تاکید بر آمادگی در مقابل زلزله که طی 
روزهای اخیر با شدت های مختلف مرکز استان را تحت 
تاثیر قرار داده است به پدیده »ال نینو« اشاره کرد و گفت: 
مبنای حرکت و آمادگی ما باید گزارش هواشناسی باشد 

و برای گذر از این شرایط باید امکانات را فراهم کنیم.
یکتاپرســت، تصریح کرد: مدیریت بحران شرکت در 
بررسی های انجام شده تمام نقاط حساس و خطرآفرین 
را شناسایی کرده است که برخی از آنها قابل پیش گیری 
است که باید قبل از وقوع حادثه نسبت به پیشگیری و 
ایمن ســازی آن اقدام کرد.به گفته وی، بر اساس پیش 
بینی ها در هفته های پیش رو بارش های فرا نرمال برای 
استان هرمزگان پیش بینی شده است که ما باید سطح 
آمادگی خود را بالا برده تا متحمل خسارت و قطع آب و 

حادثه بر روی شبکه فاضلاب نشویم.

 
  بازدید مجری احــداث کریدور بزرگراهی نوار 

ساحلی جنوب کشور از راه های استان بوشهر 

معاونت مهندسی و ســاخت اداره کل راه و شهرسازی 
استان بوشهر از  بازدید مجری احداث کریدور بزرگراهی 
نوار ساحلی جنوب کشور در محدوده حوزه استحفاظی 

راه های استان بوشهر خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از بوشهر، 
مهندس عارف زاده در این بازدید که به همراه مهندس 
جعفرپیشه، مجری احداث کریدور بزرگراهی نوار ساحلی 
جنوب کشور اظهار کرد : کریدور بزرگراهی نوار ساحلی 
جنوب کشور به طول ۱۸۵۰ کیلومترمی باشد که از بندر 
گواتر در استان سیستان و بلوچستان آغاز و پس از عبور 
از استان های هرمزگان و بوشــهر به شلمچه در استان 

خوزستان منتهی می شود.
 عارف زاده افزود : طول کریدور بزرگراهی نوار ساحلی 
جنوب کشــور در محدوده استان بوشهر ۳۹۰ کیلومتر 

است.
وی بیان کرد : در این بازدید که از محورهای ورودی دیلم، 
باند دوم کمربندی گناوه، چهارخطه کمربندی برازجان 
و احداث باند دوم محور اهرم-برازجان به عمل آمد، روند 

اجرایی پروژه های مذکور مورد بررسی قرار گرفت.
معاون مهندسی و ســاخت راه و شهرسازی بوشهر در 
ادامه گفت : این کریدور باعث افزایش سهم ایران در بازار 
ترانزیت منطقه، توسعه صنعت گردشگری در کشور و 
تکمیل بخشی از جاده ابریشــم قرن جدید از چین تا 

اروپا می شود.
در پایان طی جلســه ای که در دفتر معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری بوشــهر با حضور مدیرکل راه و 
شهرسازی استان بوشــهر صورت پذیرفت، مشکلات 
پروژه و روند تخصیص اعتبارات مورد نیاز جهت تکمیل 
این کریدور در محدوده اســتان بوشهر و رفع مشکلات 

پروژه مورد بررسی قرار گرفت.

  ارتقاء سه سایت همراه اول دیگر در شهرستان 
 4G بندرگز به فناوری

سه سایت همراه اول در شهرســتان بندرگز به فناوری 
4G ارتقاء یافت.سیده حبیبه مومنی : مخابرات گلستان 
-   بــه گــزارش اداره روابط عمومی مخابــرات منطقه 
گلستان ، مهندس مهدی یزدانی مدیر مخابرات منطقه 
گلســتان با اعلام این خبر افزود : در راستای اجرای فاز 
۹ علمیات توســعه ارتباطات سیار در اســتان ، سایت 
های همراه اول در نوکنــده ، لیوان و گزغربــی از توابع 
شهرستان بندرگز به فناوری 4G ارتقاء یافته است . مدیر 
ارتباطات سیار مخابرات منطقه گلستان افزود : با اجرای 
 این عملیات مشــترکان همراه اول در مناطق ذکر شده

 می توانند از اینترنت پرسرعت 3G و 4G  بهره مند شده 
و از این فناوری جهت تبادل اطلاعات با کیفیت بیشــتر 

استفاده نمایند .

 

بیرجند- مهدیه قربانی-  ۴ تکنسین اورژانس خراسان جنوبی با درخشش در المپیاد علمی و مهارتی فوریت های پزشکی شمال شرق کشور به مرحله کشوری راه یافتند.
 علیرضا عباسی معاون فنی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی خراسان جنوبی گفت: طبق دستورالعمل سازمان اورژانس کشور المپیاد علمی مهارتی پرسنل فوریت های پزشکی در سطح دانشگاه علوم 
پزشکی بیرجند برگزار و ۸ نفر در گروه های مختلف به عنوان منتخب دانشگاهی به قطب شمال شرق معرفی شدند.وی افزود: المپیاد علمی مهارتی فوریت های پزشکی قطب ۹ کشور شامل شهرستان های بیرجند، 
مشهد، بجنورد، نیشابور، گناباد، اسفراین، تربت جام، تربت حیدریه و سبزوار به میزبانی مشهد با حضور نماینده سازمان اورژانس کشور برگزار شد و ۴ نفر از کارکنان اورژانس خراسان جنوبی، آقایان حسین بادیه نشین 
از سرایان و علی میرزاقلی از فردوس در گروه عملیات، مهدی عنایتی فر از طبس در گروه اورژانس هوایی و ابوالفضل جهانی از فردوس در گروه تریاژ تلفنی در بین ۸۵ شرکت کننده پس از آزمون کتبی، اسکی، فنی 
و مهارتی و آمادگی جسمانی برتر شدند و ضمن دریافت لوح تقدیر و هدیه به المپیاد کشوری راه یافتند.معاون فنی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی خراسان جنوبی اظهار داشت: نفرات برتر این المپیاد به 

عنوان نماینده قطب ۹ کشور در مرحله کشوری المپیاد اورژانس که در آذر امسال برگزار می شود، شرکت می کنند

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/09
شماره : 1515

رضـایتمنـدی بـازرس کل و بـازرس قضـایی استـان هـرمـزگان از ایـزوایـکو در بـازدیـد از این مـجتمع عظیم صنعتی

جایگاه مدیریت  امور اراضی استان ها باید تقویت شود

اعطای اولین نشان حلال در خراسان جنوبی به شرکت تروند زعفران

دکتر محمد اسمی بازرس کل و بازرس قضایی استان هرمزگان در بازدید از بزرگترین 
زیرســاخت صنایع دریایی کشور: امروز شاهد مجتمع صنعتی پویا و فعالی بودیم که 
توانســته اعتماد خارجی ها را جلب کنــد و در رقابت با یاردهای منطقه درخصوص 

پذیرش و تعمیر شناورهای خارجی پیروز باشد.
بــه گزارش حــوزه ارتباطات و امور بین الملل مجتمع کشــتی ســازی و صنایع 
فراســاحل ایران در روز سه شنبه مورخ ٢۵ مهرماه ۱۴۰٢ دکتر محمد اسمی بازرس 
کل و بازرس قضایی استان هرمزگان با حضور در  بزرگترین زیرساخت صنایع دریایی 
کشــور از توانمندی ها، ظرفیت ها و پروژه های در دســت اجرای این مجتمع عظیم 

صنعتی، بازدید کرد.
دکتر اســمی عــلاوه بــر بازدیــد از کارگاه های مختلــف ایزوایکــو و دیدار  و 
گفت وگــو با کارگرهای درحــال کار، از روند تعمیرات نفتکــش غول پیکر خارجی 
همــراه نمایندگان مالک شــناور از بخش های مختلف ایــن نفتکش غول پیکر مثل موجــود در درای داک مجتمع نیز بازدید کرد و با حضور بر روی عرشــه شــناور به 

موتورخانــه و اتاق کنتــرل بازدید کردند که نمایندگان مالک شــناور ضمن توضیح 
 بخــش های مختلف کشــتی و تعمیرات مورد نیــاز  از روندکار و پیشــرفت پروژه

 اعلام رضایت کامل کردند.
بازرس کل اســتان هرمزگان در بازدید از ایزوایکو ضمن ابراز رضایت از روند انجام  
کارها در این مجتمع افزود الحمدلله نشــاط و ســرزندگی در مجتمع کاملا مشهود و 

قابل لمس است و این نشان از رشد بالای مجتمع دارد.
مجتمع کشتی سازی و صنایع فراساحل ایران )ایزوایکو( یک منطقه صنعتی اقتصادی 
معتبر و شناخته شده با وسعت ۱۱۰۰ هکتار در ۳7کیلومتری غرب بندرعباس است  
که مجموعه های صنعتی و مدرن به ویژه مرتبط با کشتی سازی و صنایع وابسته به 
آن را در خود جای داده است. ایزوایکو تلاش میکند در افق ۱۴۰۴، مجتمعی سرآمد 
و الگو در صنایع کشــتی ســازی، سکوسازی، ترمینال های نفتی و معدنی در منطقه 

خلیج فارس باشد.

 نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی گفت: جایگاه مدیریت های امور اراضی 
در استان ها باید تقویت شود و از نظر ساختاری و تشکیلاتی استقلال داشته باشند.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »حجت الاسلام  والمسلمین سیدحسن ربانی« 
امروز در اولین نشست کمیته تخصصی اجرایی نمایندگان  حاکمان شرع، افزود: مسئله 
زمین برای امروز و آینده و برای امنیت غذایی جامعه حیاتی است.وی افزود: باید نگاه 
آسیب شناسانه به گذشته داشته باشیم و بررسی کنیم تا چه حد موفق بودیم و ضعف های 
کار را نیز شناسایی کنیم؛ ممکن است در بخش سیاستگذاری و آیین نامه های اجرایی و 

بخش اجرا مشکلاتی وجود داشته باشد که باید شناسایی و رفع شود.ربانی با بیان این 
که حفظ اراضی کشاورزی برای تامین امنیت غذایی جامعه ضروری است، گفت: باید 
دقت شــود طرح های صنعتی و توسعه ای در اراضی کشاورزی با کیفیت احداث نشود 
و اراضی مرغوب به هر دلیلی از چرخه تولید خارج نشــود.نماینده ولی فقیه در وزارت 
جهاد کشاورزی ادامه داد: از این کمیته انتظار داریم به اصلاح و بهبود وضعیت موجود 
حوزه زمین کمک کند و برای حکام شــرع در اســتان ها آموزش های لازم را برگزار و 
در توانمندســازی آنان تلاش کنند، ضمن این که این کمیته باید جایگاه نظارتی در 

موضوعات مربوط به زمین را داشته باشد.وی گفت: ارتباط با حوزه علمیه تقویت شود و 
جلسات مشترکی برای بررسی، بحث و تبادل نظر در مورد مسایل مختلف حوزه زمین 
مانند مسایل مستحدثه برگزار شود. در موضوعات مربوط به حوزه زمین در کشور وحدت 
رویه وجود داشته باشد و کارها براساس اولویت و اهمیت اجرا شوند.»رضا افلاطونی« 
رئیس سازمان امور اراضی کشور نیز در این نشست گفت: دو محور مهم را باید در وزارت 
جهاد کشاورزی پیش ببریم، یکی از این موارد تفرق مدیریتی در حوزه زمین است؛ در 

این مورد باید مدیریتی واحد برای امور زمین در وزارت  جهاد کشاورزی ایجاد شود.

بیرجند- قربانی- مدیرکل اســتاندارد خراسان جنوبی گفت: اولین نشان حلال در 
این استان به شرکت تروند زعفران قاینات اعطاء شد.

مهدی دســتورانی در مراســمی اعطای گواهینامه تایید صلاحیت استاندارد ایزو 
۱7۰٢۵:٢۰۱7 آزمایشگاه مجهز شرکت “تروند زعفران”اظهار داشت: معیارهای سازمان 
ملی استاندارد کشوری، استانی، شهرستانی و شهری نیست بلکه معیار و سنجش این 

سازمان براساس فرآیندهای ملی است.
وی افزود: در حال حاضر سازمان ملی استاندارد، مرکز ملی تایید صلاحیت درگیر 
همترازی با تولید است تا بتوانیم آزمایشگاه ۱7۰٢۵ را که در کشور ایران تایید شده 

در ترکیه مورد پذیرش قرار دهیم و ما تایید کنیم.
مدیرکل اســتاندارد خراســان جنوبی با بیان اینکه قبل از دولت سیزدهم تاییدیه 
هایی که به  آزمایشگاه داده می شد تاییدیه های استانی بود که هیچ وجاهت قانونی 
طبق قانون تقویت نظام اســتاندارد نداشــت بیان کرد: قانون تقویت نظام استاندارد، 
استانداردســازی را در بحث آزمایشــگاهی به یک مرجع مستقلی مانند مرکز تایید 

صلاحیت داده بود که در سالیان گذشته از این امر غفلت شده بود.
دستورانی با بیان اینکه دولت سیزدهم در بدو شروع یک بازه زمانی را برای آزمایشگاه 
ها مشخص تا با مشکل مواجه نشوند تصریح کرد: بعد از پیاده سازی، این زیرساخت 

ها از یک سوم آزمایشگاه ها حذف شدند.
وی از وجود 7 آزمایشگاه ۱7۰٢۵ در خراسان جنوبی خبر داد و خاطرنشان کرد: 
همچنین۹ آزمایشگاه در دستور کار است که ۳ مورد ارزیابی و ۴ آزمایشگاه در مرحله 

ارزیابی و ٢ مورد ثبت نام شده است.
مدیرکل استاندارد خراسان جنوبی یادآور شد: از این تعداد آزمایشگاه ۳ مورد مربوط 
به شهرستان قاین، یک مورد مربوط به فردوس، ٢ مورد طبس و یک آزمایشگاه مربوط 

به شهرستان بیرجند است.
دستورانی با بیان اینکه ۴۰ درصد پروانه های استاندار ما مربوط به شهرستان قاین 
اســت اظهار داشت: این نشــان دهنده آن است که شهرستان قاین پتانسیل صنعتی 

بودن خود را به رخ استان می کشد.
وی به شــرکت تروند زعفران اشاره و افزود: همچنین ۱٢ پروانه مربوط به شرکت 

تروند زعفران است که از این تعداد ۶ پروانه اجباری و ۶ پروانه تشویقی است.

مدیرکل استاندارد خراسان جنوبی با اشاره به اینکه یکی از این استاندارد ها بحث 
زرشک است گفت: از پنج واحد تشویقی که در استان وجود دارد شرکت تروند زعفران 

یکی از این شرکت ها است که پروانه استاندارد زرشک را دارا می باشد.
دستورانی با بیان اینکه در بحث زرشک تاکنون ۳ استاندارد توسط خراسان جنوبی  
نوشته شده است اظهار داشت: یکی از این استانداردها بحث زرشک بی دانه و دیگری 
بحث داشــت، برداشت و نحوه انبار کردن محصول است اما متاسفانه کسی سمت آن 

نیامده است.
وی با بیان اینکه استاندارد جهانی زرشک را خراسان جنوبی نوشته است خاطرنشان 

کرد: اما متاسفانه به دلیل عدم اطلاع رسانی استقبالی نشده است.
مدیرکل اســتاندارد خراسان جنوبی گفت: در بحث زعفران ورود کرده ایم و بحث 

عصاره زعفران در حال تدوین است تا عقب ماندگی ها را جبران کنیم.
وی با اشاره به اینکه سیاست ما در دولت سیزدهم نگاه حمایتی از جنس کیفیتی 
است خاطرنشان کرد: در ۱۰ ماهه گذشته ٢ هزار و ۹۶۶ بازرسی از سطح استان انجام 

شده است که متاسفانه ۶7۰ کالای غیر استاندارد شناسایی شده است.
مدیرکل اســتاندارد خراســان جنوبی با بیان اینکه این عدد در مقابل اینکه در ده 
سال گذشته حتی یک کالای غیر استاندارد شناسایی نشده است بسیار بالا است گفت: 

هدف ما حمایت از تولید کننده است.

دستورانی با بیان اینکه اولین نشان حلال در استان به شرکت تروند زعفران اعطاء 
شــده است تصریح کرد: این نشان به تمام محصولات داده خواهد شد، چون ما عضو 

ایزو هستیم این نشان مورد تایید بسیاری از کشورها است.
وی افــزود: با تلاش گروه تولیدی کشــاورزی تروند زعفران قاینات برای اولین بار 
عصاره زعفران تولید و به بازارها عرضه شده است و همچنین طرح عصاره محصولات 

ارگانیک در استان توسط دانشگاه بیرجند در حال بررسی است.
دستورانی با بیان اینکه در حال حاضر دو شرکت تروند زعفران و کویرتایر واحد های 
دارای برند استان هستند گفت: خوشبختانه شرکت تروند زعفران جایزه کیفیت ملی 
را از آن خود کرد.وی خاطرنشــان کرد: جایگاه اســتان به گونه ای است که برخی از 

واحد های ما می توانند در سطح ملی بدرخشند.

  دست یابی شرکت تروند زعفران در استانداردهای مختلف
فرماندار قاینات نیز در این مراســم اظهار داشــت: برای موفقیت در بازار داخلی و 
بین المللی نیازمند علم و دانش هستیم و باید خود را به ترازها و استانداردهای لازم 

برسانیم تا بتوانیم در عرصه رقابت حرفی برای گفتن داشته باشیم.
محمد محمدی افزود: خوشــبختانه مدیریت شرکت تروند زعفران با نگاه علمی و 
شــناختی که از بازارهای جهانی دارند و شــناخت خوب از تجارت و پیاده سازی این 
نگاه در عرصه عمل و در گروه تولیدی و کشــاورزی تروند در بخش های مختلف به 

استانداردهای خوبی دست یافته است.
فرماندار شهرســتان قاینات با بیان اینکه در دولت سیزدهم با نگاه حاکم بر بخش 
های اقتصادی کشور تحولات بسیار خوبی شاهد هستیم بیان کرد: در این راستا تولید 
دانش بنیان در رده های مختلف جاری اســت و در عرصه سیاســت های خارجی نیز 

تحولات خوبی را شاهد هستیم.
محمدی گفت: کشور ما با ۱۵ کشور همسایه است که با هیچ کدام از جمله عربستان 

ارتباطی نداشتیم اما خوشبختانه در دولت سیزدهم این ارتباط فراهم شد.
وی خاطرنشان کرد: فعالیت هایی که در عرصه سیاست های خارجی توسط دولت 
صورت می گیرد زمینه توسعه اقتصادی را برای شرکت هایی مانند تروند زعفران که 

در عرصه بین الملل فعالیت می کنند فراهم می کند.

 با توجه به اینکه مدیریت 
بحران فرونشست ها بر 
عهده بخش آب وزارت 

نیرو است، تصمیم بر این 
شد که این موضوع در 

کارگروه سازگاری با کم آبی 
مورد بررسی قرار گیرد.

به نقل از وزارت نیرو، صفدر نیازی شهرکی در نود و هفتمین جلسه کمیته تخصصی سازگاری با کم آبی که با حضور اعضا و نمایندگان دستگاه های 
ذیربط در شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار شد، گفت: گام اول اقدامات ما در حوزه مدیریت منابع آب باید این باشد که افکار عمومی جامعه به 

این باور برسند اوضاع آبخوان ها و منابع آب زیرزمینی اصلًا خوب نیست.
وی افزود: گام دوم نیز هم صدایی حاکمیت در اجرای مصوبات است. یعنی صنف و تشکل های ما باید با هم هماهنگ شوند.

نیازی شهرکی بیان داشت: نگرانی که وجود دارد این است که گزارش های رسیده همه از چاه های مجاز است؛، ولی به همین میزان چاه غیرمجاز 
نیز وجود دارد. این یعنی کشاورز به باور شرایط خاص کشور نرسیده است.

معاون آب و خاک وزارت جهاد کشــاورزی گفت: باید صاحبان چاه های مجاز را برای کنترل چاه های غیر مجازها به کمک بطلبیم چون ما برای 

مدیریت ۴۰۰ ۵۰۰ چاه غیرمجاز به تنهایی به موفقیت نمی رسیم.
وی اظهار داشت: پیشنهاد می شود در صورت امکان ظرف دو سال با استفاده از 
ابزارهای نوین موجود یک دورنمای مکانی به سامانه پایش داده شود تا ۸۰ میلیارد 
مترمکعب آب که برای کشاورزی تأمین می شود، به صورت مداوم قابل رصد و 
مشخص باشد. با این امکان، میزان برداشت چاه های غیرمجاز نیز تعیین می شود.

  سبزی: پیشنهاد بررسی وضعیت فرونشست ها در کارگروه سازگاری 
با کم آبی

کیومرث سبزی معاون بخش آب سازمان برنامه و بودجه با اشاره به گزارشات 
مربوط به فرونشســت زمین اظهار داشت: موضوع فرونشست ها در دولت مطرح 
شده و یکی از موضوعات جدی است و طرحی هم کمیسیون کشاورزی در مجلس 

پیشنهاد داده که در حال بررسی است.
وی افزود: با توجه به اینکه مدیریت بحران فرونشست ها بر عهده بخش آب 
وزارت نیرو است، تصمیم بر این شد که این موضوع در کارگروه سازگاری با کم آبی 
مورد بررسی قرار گیرد، ولی جلسات و پیگیری های این موضوع پررنگ نبوده است.

سبزی گفت: خواستار این هستیم که برای جلوگیری از تشکیل کارگروه های 
موازی که ما به عنوان ســازمان برنامه و بودجه با آن مخالف هســتیم، موضوع 
فرونشســت ها نیز به صورت جدی در دســتور کار جلسات سازگاری با کم آبی 

قرار گیرد.
وی بیان داشت: در مورد قطع برق چاه هایی که برداشتی بالاتر از میزان پروانه 
بهره برداری داشــته اند نیز پیشنهاد می دهیم که با توجه به عدم اجرای مصوبه 
قبلی کارگروه، به کشاورز فرصت داده شود تا تبعات اجتماعی طرح کاهش یابد.

  وظیفه: بهره برداران باید نسبت به عواقب ناگوار برداشت های بی رویه 
از منابع زیرزمینی توجیه شوند

احد وظیفه رئیس مرکز هواشناسی کشور نیز در این جلسه بیان داشت: همه 
دشت های کشور با یک دستورالعمل اداره می شود این در حالی است که برخی 
از دشت های کشور وضعیت وخیمی دارند. بنابراین قانون باید محکم تر برخورد 
کند؛ چون شــما سه ســال به یک کشاورز فرصت اصلاح می دهید، ولی ممکن 
اســت برخی آبخوان ها حتی همین سه سال هم دوام نیاورند و وضعیت شان به 

گونه ای شود که دیگر قابل احیا نباشد.
وی افزود: نکته دیگر این اســت که اقدامات فقط محدود به جریمه شــده 
است؛ به نظر می رسد که باید سایر اقدامات هم در کنار آن اعمال شود،. توجیه 
کاربران و بهره برداران می تواند بسیار مؤثر باشد چرا که اگر نسبت به ناگوار بود 
عواقب این کار توجیه نشوند، به دنبال راهکاری برای دور زدن قانون می گردند 

و کار را سخت تر می کنند.
وظیفه با تأکید بر اینکه اولویت بندی استان ها یک ضرورت است، خاطرنشان 
کرد: نکته ای که راجع به تخلفات باید یادآور شوم این است که اگر کشاورز تخلف 
می کند ما به ازای آن محصولی تولید می کند اما گاهی تخلف از نوع فروش آب 
است که تخلف سنگین تری است که برخورد با این نوع تخلف باید سنگین تر باشد.
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بیمارستان اکباتان با حضور 
رئیس جمهور در آینده 
نزدیک افتتاح می شود

همدان- دکتر  محمد مهدی  مجذوبی رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان از افتتاح بیمارستان اکباتان همدان با حضور رئیس جمهور خبر داد و گفت: بیمارستان اکباتان در آینده نزدیک با حضور 
رئیس جمهور افتتاح می شود.

وی ادامه داد: در حال رای زنی برای جذب دانشجو  و متخصص در رشته  دستیاری اطفال هستیم.
مجذوبی با بیان اینکه با افتتاح  بیمارستان اکباتان،  استان همدان به یک برند در حوزه کودکان تبدیل می شود، تصریح کرد: بیمارستان فوق تخصصی کودکان اکباتان در غرب کشور بی نظیر خواهد 

بود و در نظر داریم برای  ارائه  خدمات بهتر، نیرو متخصص در کلیه گرایش های جراحی، ارتوپدی، اورولوژی، نورولژی و... را  جذب کنیم.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی همدان افزود: بیمارستان اکباتان به یک مرکز جامع در حوزه کودکان تبدیل خواهد شد.

وی خاطرنشان کرد: در بیمارستان اکباتان  بخش های دندان پزشکی تحت بیهوشی، جراحی، داخلی، روان پزشکی کودکان ایجاد می شود.

الهام صالح      |        صادرات گاز طبیعی ایران در نیمه اول امسال ارزش 2.204 میلیارد دلاری داشت، 
چیزی حدود 125 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل.

   مدیرکل بیمه ســامت اســتان چهارمحال و 
بختیاری:

 به زودی طرح بیمه رایگان کودکان زیر هفت سال 
به مرحله اجرا می رسد

مدیرکل بیمه ســامت چهارمحــال و بختیاری گفت 
: در حال حاضر  ۶۲۰ هزار نفر در اســتان زیر پوشــش 
بیمه ســامت قــرار دارنــد کــه از این تعــداد ۴۶۱ 
 هزار نفــر در صنــدوق روســتاییان، ۷۷ هــزار نفر در 
صندوق کارکنان دولت، ۵۹ هــزار نفر در صندوق بیمه 
ایرانیان و ۲۲ هزار نفر نیز در صندوق ســایر اقشار عضو 
هستند و از  مجموع ۶۲۰ هزار نفر جمعیت زیرپوشش 
بیمه سامت  ۴۳۰ هزار نفر از خدمات رایگان این بیمه 

برخوردار می باشند. 
اول  دهــک  پنــج  جــزو  افــراد  ایــن   کــه 
جامعه هستند و زیرپوشــش هیچ نهاد بیمه گری نمی 

باشند.
علیرضا اصغرزاده گفت : دولت سیزدهم در دو سال اخیر 
در حوزه ســامت کارهای بزرگی انجام داده که یکی از 
این موارد کمک به جوانی جمعیت و حمایت از زوج های 
نابارور بوده  اســت که اعتبار هزینه شده برای زوج های 
نابارور بالغ بر ۴۰ میلیارد ریال می باشد و تاکنون ۷۸۸ 
زوج نابارور در اســتان از خدمات بیمه سامت بهره مند 

شده اند.
وی افزود: در حال حاضر ســه هــزار و ۵۶۰ نفر در ۲۱ 
منطقه محروم اســتان از خدمات رایگان بیمه سامت 
برخوردار شده اند و شناســایی خانوارهای بی بضاعت به 
ویژه در روستاها برای زیرپوشش قرار دادن آنها همچنان 

ادامه دارد. 
مدیــرکل بیمــه ســامت اســتان تصریــح نمــود 
 کــه  ۵۹ بســته خدمتــی بــرای مددجویــان

 بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره( تعریف شده که 
شامل گفتار درمانی، روان درمانی، فیزیوتراپی، ارتوپدی 
و دیگر خدمات اســت که تاکنون ۱۳ هــزار مددجوی 
بهزیســتی و دو هزار و ۵۰۰ مددجوی کمیته امداد زیر 

پوشش قرار گرفته اند.
وی افزود: حمایت از بیماران صعب العاج از دیگر خدمات 
جدید بیمه سامت می باشد که از مهر ماه سال گذشته به 
مرحله اجرا در آمده و تاکنون ۱۴ هزار و ۵۰۰ بیمار خاص، 
صعب العاج و نادر از خدمات این صندوق نشان دار شده 

و استفاده کرده اند.
اصغرزاده گفت: از مجموعه بیمه شدگان صندوق بیمه 
بیماران صعب العاج، ســه هــزار و ۷۰۰ نفــر بیماران 
ســرطانی، ۶ هزار نفر بیماران اعصــاب و روان، ۲ هزار 
نفر بیماران قلبی و تعدادی از بیماران اوتیســمی و نادر 
هســتند و همچنین ۱۱ بیمار مبتا به SMA هســتند، 
که ماهانه هزینه درمان هر یک از این بیماران حدود ۱۰ 

میلیارد ریال است.
وی افزود: پرداختی به موسســات و مراکز درمانی طرف 
قرارداد به روز است و در سالجاری سه هزار و ۵۰۰ میلیارد 
ریال تعهد این نهاد بیمه گر به موسســات طرف قرارداد 

پرداخت شده است.
مدیرکل بیمه ســامت اســتان اظهار داشــت که به 
زودی نیز طرح بیمــه رایگان کودکان زیر هفت ســال 
و ارائــه خدمــت در حوزه طب ســنتی نیز ابــاغ و به 
مرحله اجرا می رســد که در این  خصــوص بهره گیری 
 از هوش مصنوعی طرح هایی از ســوی این اداره کل به 

سازمان مرکزی پیشنهاد شده است.
که در قالــب این طرح ها عــوارض و تداخات دارویی و 
یا تجویزهای غیرضروری برای بیمار شناســایی و از آن 

جلوگیری می شود.

سن نظام مدون برنامه ریزی و توسعه استان یزد به پنجاه سال رسید 

الزام انجام مطالعات پدافند غیرعامل در طرح های توسعه ای بنادر استان بوشهر 

سید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛ رئیس گروه پژوهش و آینده نگری سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی استان با بیان اینکه سابقه فعالیت یزد به عنوان استان و همچنین سن نظام 
مدون برنامه ریزی و توسعه آن به پنجاه سال رسیده است، افزود: نیمه هاي مهرماه سال 
۱۳۵۲، شعبه سازمان برنامه و بودجه کشور با عنوان دفتر برنامه  استان در یزد شروع به 

کار کرد و در حال حاضر ۵۰ سالگي این سازمان است. 
به گزارش روابط عمومی سازمان، مهدی دهقان منشادی با اشاره به این مطلب اذعان 
داشــت: پنجاهمین سالروز تولد استان و سازمان مدیریت و برنامه ریزی یزد )به عنوان 
متولی نظام مدون برنامه ریزی و توسعه(، موضوعی است که در مهرماه امسال در سکوت 
محض خبری نادیده گرفته شد و نیم قرن سابقه فعالیت آن بدون روشن شدن شمعی 

برای تولدش، به روال خود ادامه یافت. 
رئیس گروه پژوهش و آینده نگری ســازمان مدیریت و برنامه ریزی استان، به اینکه 
یزد تا ســال ۱۳۴۸ به عنوان شهرستان و از سال ۱۳۴۸ تا ۱۳۵۲ به عنوان فرمانداری 
کل در قلمرو تقســیمات سیاسی استان اصفهان، روزگار می گذراند، اشاره کرد و یادآور 
شد: این سرزمین کهن سال، در مهر ۱۳۵۲ توانست با مصوبه هیاتس وزیران آن زمان، 

به درجه استان ارتقا یابد. 
دهقان منشــادی تصریح کرد: به دنبال این ارتقا و استقرار تشکیات استانداری در 
شهر یزد، بنای فعالیت برای نظام مدون برنامه ریزی و توسعه استان یزد گذاشته شد و 
در مهرماه ۱۳۵۲ شعبه سازمان برنامه و بودجه کشور با عنوان »دفتر برنامه استان یزد« 

در شهر یزد شروع به کار کرد تا زمینه ساز نخستین توسعه های ناشی از الگوهای علمی 
و اندیشه محلی باشد. 

به گفته وی،  پیش از تاسیس این دفتر و تشکیات رسمیِ برنامه ریزی، توسعه هایی 
که طی دوران طولانی در یزد صورت می گرفت جنبه ای غیر رسمی و برنامه ریزی نشده 
داشــت و از مهر ســال ۱۳۵۲ به بعد فعالیت های این سازمان به طور رسمی در جهت 

برنامه ریزی برای توسعه بوده است. 
رئیس گروه پژوهش و آینده نگری سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان بیان داشت: 
در این پنجاه سالی که سپری شده، مدیریت و جمع آوری اقام آماری و تحلیل آن برای 
برنامه  های توســعه، توزیع بهینه اعتبارات عمرانی و فعالیت های مرتبط با توسعه منابع 
انسانی و نظام فنی اجرایی، همه در راستای حرکت دادن استان به سوی توسعه ای پایدار 
و عدالت محور صورت گرفته است. دهقان منشادی در پایان خاطر نشان کرد: اینک که 
پنجاه سال از تولد استان و سازمان متولی توسعه آن می گذرد لازم است این نظام توسعه ای 
با  تحلیل روندهای گذشته و با بازنگری شاخص های توسعه، تدابیری برای رفع مشکات 

و رسیدن به افق های روشن این سرزمین پیشنهاد دهد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر گفت: در اقدامی مهم و هوشمندانه الزام به 
انجام مطالعات پدافند غیرعامل درتمام طرح های توسعه بنادر این استان دیده شده و 
فرآیند تدوین مطالعات پدافندغیرعامل بنادر استان بوشهر نیز با بهره گیری از ظرفیت 

جامعه دانشگاهی اکنون در دست اقدام است. 
به گزارش روابط عمومی، محمد شــکیبی نسب مدیرکل بنادر و دریانوردی استان 
بوشــهر در نشست بررسی مطالعات پدافند غیرعامل بنادر استان بوشهر با گرامیداشت 
هفته پدافند غیرعامل اظهار کرد: نقش حمل و نقل دریایی و بنادر در زنجیره تامین بر 
کسی پوشیده نیست و انجام بیش از ۹۰ تجارت خارجی کشور به لحاظ وزنی و بیش از 
۷۵ به لحاظ ارزشی نشان از اهمیت، حساسیت و ضرورت توجه خاص به بنادر و حمل 

و نقل دریایی است.
وی بیان کرد: به فراخور این اهمیت در ابتدا از کارکنان اداره کل بنادر و دریانوردی 
استان بوشهر انتظار است با حساسیت و دقت تمام ریسک های موجود در بخش ها و 

تجهیزات استراتژیک را شناسایی و طرح های جایگزین آنها را مشخص کنند.
مدیرکل بنادر و دریانوردی استان بوشهر تصریح کرد: از حیث عملیات های خرابکارانه 

و حوادث طبیعی مانند سیل و طوفان باید مطالعات انجام شده در حوزه پدافند غیرعامل 
در زیرساخت ها و کانال های دسترسی بنادر استان لحاظ شود.

شکیبی نسب ادامه داد: مطالعه در حوزه پدافندغیرعامل باید به شکل کامل کاربردی 
باشد تا برنامه و خروجی لازم از این مطالعات استخراج و همچنین مدیریت تمام ریسک 

ها در آن دیده شود.
وی تاکید کرد: در تدوین مطالعات پدافندغیرعامل باید برای راهبری مدیریت تمام 
ریسک ها مدنظر قرار گیرد و همچنین پیش بینی تمام ریسک ها و طرح های جایگزین 

آن در صورت بروز سوانح مشخص شود.
شــکیبی نســب ادامه داد: اداره کل بنادر و دریانوردی اســتان بوشــهر در حوزه 
پدافندغیرعامل مفتخر به اســتفاده از ظرفیت جامعه دانشــگاهی است تا از این طریق 
تجربه ارزشمند بنادر مختلف جهان و کشور به شکلی کاربردی در بنادر استان بوشهر 

پیاده سازی شود.

ذخایر گازی ایران 
حدود ۳2 هزار میلیارد 
مترمکعب برآورد شده 

که فاصله ای 5 هزار 
میلیارد مترمکعبی با 

روسیه به عنوان اولین 
کشور دارنده ذخایر گاز 

جهان دارد.

بازار صادرات گاز ایران سکه شد

ایران هم اکنون سه قرارداد صادرات گاز به کشورهای ترکیه، عراق و پاکستان داردکه میزان آنها ۱۰، ۲۰ و ۸ میلیارد متر مکعب 
در سال است.هرچند که قرارداد صادرات گاز ایران به پاکستان از سال ۲۰۱۴ تاکنون اجرایی نشده و ایران تنها به دو مقصد عراق 
)با نصف ظرفیت( و ترکیه گاز صادر می کند.ایران بارها اعام کرده که با توجه به گســترش هزاران کیلومتر شــبکه انتقال گاز در 
ســطح کشــور، آماده است تا افزون بر صادرات گاز، ســوآپ گاز را نیز بویژه از شمال به جنوب و برعکس به کشورهای همسایه از 
طریق خط لوله و دیگر نقاط جهان از طریق احداث تأسیسات ال ان جی عملیاتی کند.در واقع ایران با توجه به موقعیت جغرافیایی 

و زیرساخت های موجود می تواند مطلوب ترین گزینه برای تجارت گاز باشد.
طبق اعام وزارت نفت، ایران در شش ماهه سال ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال ۱۴۰۱، هر تن گاز طبیعی را ۳۳۷ دلار صادر 

کرده که ۱۱ درصد رشد داشته است.طبق گزارش سازمان توسعه تجارت، میزان صادرات گاز طبیعی 
ایران به عراق در شش ماهه اول ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۲۱ درصد افزایش داشته است.

صادرات گاز طبیعی ایران در نیمه اول سال ۱۴۰۲ به ارزش ۲.۲۰۴ میلیارد دلار بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال ۱۴۰۱، ۱۲۵ درصد افزایش یافته است.همچنین افزایش وزنی صادرات گاز ایران 
نیز ۱۰۲ درصد ثبت شده است.ایران با در اختیار داشتن ۱۸ درصد ذخایر گازی جهان، دومین کشور 

دارنده این منبع انرژی ارزشمند و دوستدار محیط زیست به شمار می آید.
ذخایــر گازی ایران حدود ۳۲ هزار میلیارد مترمکعب برآورد شــده که فاصله ای ۵ هزار میلیارد 

مترمکعبی با روسیه به عنوان اولین کشور دارنده ذخایر گاز جهان دارد.
به لحاظ تولید، ایران بعد از امریکا با ۹۱۴ میلیارد مترمکعب در ســال )۲۰۲۰( و روســیه با ۶۳۸ 
میلیارد مترمکعب، سومین کشور تولیدکننده گاز جهان با ۲۵۰ میلیارد مترمکعب به شمار می آید که 
فاصله معناداری با دو کشور اول و دوم دارد.امریکا در حالی اولین تولیدکننده گاز جهان است که کل 
ذخایر آن حدود ۱۲ هزار میلیارد مترمکعب برآورد شده است، اما به لحاظ مصرف داخلی گاز، ایران 
چهارمین کشــور مصرف کننده گاز جهان )با ۲۳۳ میلیارد( بعد از امریکا )با ۸۳۲ میلیارد مترمکعب 

در سال(، روسیه )با ۴۴۴ میلیارد مترمکعب( و چین )با ۳۰۷ میلیارد مترمکعب( به شمار می آید.
بر مبنای این آمار، امریکا ۹۰ درصد گاز تولیدی، روسیه ۶۵ درصد و ایران ۹۱ درصد از گاز تولیدی 
خود را مصرف می کنند.چین هم در سال نزدیک به ۱۳۰ میلیارد مترمکعب کسری تولید داخل را از 
خارج و عمدتاً از روسیه وارد می کند.مطابق سند چشم انداز ۱۴۰۴ ایران باید سهم ۸ تا ۱۰ درصدی 
از بازار گاز جهان را به دست آورد، در حالی که در حال حاضر سهم ایران از بازار صادرات گاز طبیعی 

کمتر از ۲ درصد است و ناترازی گاز چشم انداز مثبتی را پیش روی ایران قرار نداده است.
مجید چگنی مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران، با بیان اینکه امسال شاهد افزایش ۱۶ درصدی 
صــادرات گاز و ۲۲ درصدی گاز مایع )ال پی جــی( بودیم، اظهار کرد: تمدید قرارداد صادرات گاز به 
عراق در حال نهایی ســازی اســت و ترکیه هم مایل به تمدید قرارداد خرید گاز از ایران است، ضمن 
اینکه مذاکرات برای صادرات گاز به عمان، احیای قرارداد پاکستان و تجارت گاز با روسیه ادامه دارد 
و کشــورهای اروپایی مذاکراتی برای واردات گاز از ایران از مســیر ترکیه با ما انجام داده اند که هنوز 
به ثمر ننشسته است.وی گفته که با تسویه بدهی ترکمنستان در سه قسط، حجم سوآپ گاز از این 
کشور را از روزانه ۴.۵ به ۸ میلیون مترمکعب رسانده ایم و افزوده که خالص صادرات گاز ایران در سال 
۲۰۲۲ و ۲۰۲۱ میادی به ترتیب حدود ۱۸.۷۹ و ۱۸.۴۳ میلیارد مترمکعب بوده و نسبت به سال 
۲۰۲۰، بیش از ۶۰ درصد رشد داشته است.به گفته چگنی، جهش صادرات گاز در دو سال گذشته 
در حالی رقم خورد که ایران از سال ۱۴۰۰ به صورت جدی وارد ناترازی گاز در فصل زمستان شده، 
اما نه تنها به تعهدهای صادراتی خود در طول سال عمل کرده، بلکه این مقدار را افزایش داده است.

گزارش ها نشان می دهند که مقدار مصرف گاز طبیعی در کل کشور در نیمه نخست امسال ۱۱۷ 
میلیارد و ۵۵ میلیون مترمکعب بوده که سهم بخش خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده ۳۹ میلیارد 
و ۱۰ میلیــون مترمکعب، صنایع عمده ۲۷ میلیــارد و ۸۲۰ میلیون مترمکعب و نیروگاه ها نیز ۵۰ 
میلیارد و ۲۲۵ میلیون مترمکعب بوده است.براین اساس مصرف گاز بخش خانگی، تجاری و صنایع 
غیرعمده نسبت به زمان مشابه سال ۱۴۰۱ حدود ۲۶۰ میلیون مترمکعب)۰.۷ درصد( کاهش یافته 
اما مصرف نیروگاه ها حدود ۷ میلیارد مترمکعب )۱۶ درصد( افزایش یافت.با توســعه گازرســانی در 
کشــور پس از انقاب اسامی، ۹۸.۶ درصد جمعیت شــهری و ۸۶.۳ درصد جمعیت روستایی زیر 
پوشش شبکه گازرسانی کشور قرار گرفتند که این عدد به منزله برخورداری ۲۷.۵ میلیون مشترک 

از این نعمت الهی است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/08/09
شماره : 1515

رئیس گروه پژوهش و آینده نگری سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان: 
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 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری آذربایجان شرقی با بیان اینکه تبریز در حوزه تولید طلا و جواهر جزو قطب های کشوری است، گفت: با توجه به وجود معادن طلا در استان، این امکان و 
ظرفیت وجود دارد که محصولات این حوزه در داخل استان فرآوری شود.

محمد کلامی در کارگروه هماهنگی هفدهمین نمایشگاه بین المللی طلا، جواهر، نقره و صنایع وابسته تبریز اظهار کرد: فرآوری این محصول، جلوی خام فروشی آن را گرفته و موجب افزایش چند 
برابری ارزش مصنوعات می شود.

وی در مورد برگزاری این نمایشگاه اظهار کرد: هفدهمین نمایشگاه بین المللی طلا، جواهر، نقره و صنایع وابسته تبریز ۲۵ تا ۲۸ آبان در نمایشگاه بین المللی تبریز برگزار می شود.
کلامی به برگزاری نخستین همایش علمی این حوزه در تبریز نیز اشاره و بیان کرد: در کنار برگزاری این نمایشگاه، نخستین همایش ملی توسعه صادرات مصنوعات طلا، جواهر، نقره و صنایع وابسته 

نیز روز ۲۶ آبان ماه برگزار می شود.

تبریز از قطب های تولید طلا 
و جواهر در کشور است

بیش از سه برابر مصوبات 
سفر اول رئیس جمهور به 

استان فارس برای سفر 
دوم پیشنهاد شده که 
امیدواریم مورد تایید 

دولت قرار گیرد.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |              آیت الله سید ابراهیم رئیسی رییس جمهور به همراه چند تن از معاونین رییس جمهور و تعدادی از وزرا و معاونین در دومین دور 
سفرهای استانی روزهای پنجشنبه و جمعه )بیستم و بیست و یکم مهرماه ۱۴۰۲( میزبان مردم استان فارس و کلانشهر شیراز بودند.

رشد مصوبات حوزه گردشگری، رهاورد سفر دوم رئیس جمهور 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/08/09
شماره : 1515

  راه آهن همدان- سنندج آماده افتتاح است
استاندار همدان با بیان اینکه راه آهن همدان-سنندج 
آماده افتتاح است از بهره برداری این طرح ریلی طی 

روزهای آتی خبر داد.
علیرضا قاسمی فرزاد روز دوشنبه در جمع خبرنگاران 
افزود: خط راه آهن تهران_همدان_سنندج به طول 
۴۰۲ کیلومتر است که پیش از این ۲۵۱ کیلومتر آن از 

تهران تا همدان بهره برداری شده بود.
وی اضافه کرد: همچنین ۱۵۱ کیلومتر شامل بخش 
دوم این مسیر از همدان تا سنندج طی روزهای آینده 
در سفر آیت الله دکتر سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
به استان کردســتان افتتاح و به بهره برداری خواهد 

رسید.
قاسمی فرزاد خاطرنشــان کرد: برای احداث مسیر 
راه آهن همدان_سنندج تاکنون ۱۴ هزار میلیارد ریال 
اعتبار هزینه شده و برای ساخت مسیرهای جانبی، 
زیرگذر و تکمیل ایستگاه های میانی آن نیازمند ۲ 

هزار میلیارد ریال اعتبار است.
وی خاطرنشان کرد: در این مسیر ۱۸ ایستگاه وجود 
دارد که ۱۱ ایســتگاه بین تهران تا همدان و هفت 

ایستگاه نیز در مسیر همدان تا سنندج است.
استاندار همدان ادامه داد: با پیگیری های انجام شده و 
دستور معاون اجرایی رئیس جمهور، مشکلات مسیر 
این خط راه آهن، راه دسترسی به ایستگاه همدان و 
تکمیل و تجهیز نهایی آن نیز مورد بررسی قرار گرفته 

و به زودی تکمیل و به بهره برداری خواهد رسید.
وی افزود: در مســیر فعلی روزانه با یک رام قطار از 
همدان به مقصد مشهدمقدس و بالعکس ۴۰۰ نفر 
مسافر جابجا می شوند که امیدواریم با اضافه شدن 
طول مســیر، افزایش رام های دیگــری را نیز برای 

خدمات دهی بیشتر به مردم شاهد باشیم. 

   سند ملی مساجد تصویب شده است
رییس سازمان بسیج مساجد و محلات کشور با تشریح 
اقدامات در حوزه مساجد گفت: سند ملی مسجد و 
تعیین تکلیف مساجد به تصویب رهبر معظم انقلاب 
اسلامی رسیده است.ســردار حیدر بابااحمدی روز 
دوشنبه در آیین تجلیل از فعالان مسجد و همایش 
مساجد در کرمان ادامه داد: در سازمان بسیج با تدبیر 
فرماندهی سپاه و بسیج مستضعفین اقداماتی در حوزه 

مدیریت فعالیت ها در مساجد انجام شده است.
وی با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب اســلامی پنج 
تکلیف راهبردی در باره مساجد اعلام کردند گفت: 
از جمله مسائل این بوده که مساجد خاموش معرفی، 
مساجد نیمه فعال فعال و مساجد فعال نیز به پیشران و 
تمدن ساز تبدیل شود تا کارکردهای همه جانبه برای 
مساجد تعریف شود.رییس سازمان بسیج مساجد و 
محلات کشور با بیان اینکه اگر حداقل ۲۰۰ کودک در 
مسجدی حضور پیدا نکنند فعال نیست گفت: مسجد 
باید از سپیده دم تا پایان شب محل خدمت باشد و باید 

به صورت کمی و کیفی رشد کند.

افتتاح پروژه آزادراه شــیراز - اصفهان، بهره برداری از خط دوم انتقال آب ســد درودزن به شیراز، شرکت در مراسم یادروز حافظ، دیدار با جمعی 
از هنرمندان، شرکت در آیین آغاز سال تحصیلی جدید دانشگاه ها، دیدار با جمعی از نخبگان، واگذاری ۱۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی مسکن، 
خود مالک، بافت فرسوده و روستایی، دیدار با خانواده شهدا و جانبازان حوادث تروریستی در شاهچراغ )ع(، شرکت در جلسه شورای برنامه ریزی و 

دیدار با فعالان اقتصادی از جمله برنامه های سفر دو روزه رئیس جمهور به استان فارس بود.
آیت الله رئیسی در این سفر، دو دیدار عمومی نیز با مردم استان داشت که یکی در حرم مطهر شاهچراغ )ع( دومین دیدار نیز در جریان سفر به 
شهرستان رستم در جمع مردم این شهرستان انجام شد.استان فارس ۲۲ مهرماه ۱۴۰۰ نیز ایستگاه هفتمین سفر استانی رییس جمهور و اعضای کابینه 
دولت سیزدهم در دور نخست این سفرها بود، سفری که در بخش های مختلف عمرانی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی دهها مصوبه در پی داشت.

به جز ۱۱۴ مصوبه ای که با اعتبار اولیه حدود ۶۶ هزار میلیارد ریال در سفر نخست مصوب شد، ۳۰ مصوبه دیگر نیز در قالب پروژه های متمم سفر 

با اعتبار ۲۴ هزار میلیارد ریال برای استان فارس به تصویب رسید.
بیش از سه برابر مصوبات سفر اول رئیس جمهور به استان فارس برای سفر 

دوم پیشنهاد شده که امیدواریم مورد تایید دولت قرار گیرد.
محمدهادی ایمانیه شامگاه جمعه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه 
استان فارس که با حضور رئیس جمهور و شماری از اعضای هیأت دولت سیزدهم 
و فعالان اقتصادی برگزار شد گفت: تسهیلات ۱۱ برابری نسبت به سفر اول آیت 

الله رئیسی برای سفر دوم پیشنهاد شده است.

 تحقق ۸۵ درصدی مصوبات سفر اول
آیت الله رئیســی شامگاه جمعه ۲۱ مهرماه ۱۴۰۲ در پایان سفر دو روزه به 
فارس در نشســت خبری با خبرنگاران، یکی از دستورالعمل های دور دوم سفر 
به استان فارس را بررسی نتیجه مصوبات سفر نخست دانست و گفت: براساس 

گزارش ها ۸۵ درصد این مصوبات به سرانجام رسیده است.
وی افزود: ۱۵ درصد باقیمانده نیز در دست اجرا است اما هنوز نمی توان در 

این زمینه گزارش داد.

 ظرفیت های گردشگری فارس در خدمت تقویت اقتصاد استان
ظرفیت های گردشــگری فارس در حوزه های فرهنگی، تاریخی، طبیعی و 
مذهبی فرصت مناسبی برای تقویت اقتصاد این استان است که با فراهم کردن 
شرایط و تامین زیرساخت های این حوزه می توان جایگاه فارس را در این زمینه 
بیش از پیش ارتقاء بخشــید.فارس بیشترین تعداد اماکن تاریخی، فرهنگی و 
مذهبی را در ســطح کشــور به خود اختصاص داده و بیش از یک سوم اماکن 
تاریخی، فرهنگی و مذهبی متعلق به این استان پهناور است .این استان ۱۱ اثر 
تاریخی ثبت شده در فهرست جهانی دارد، جایگاه این استان به واسطه میزبانی از 
میراث دوره های تاریخی متعدد و شاعران و هنرمندان خوش آوازه در گردشگری 
تاریخی و فرهنگی بی نظیر است، فارس قطب گردشگری سلامت جنوب کشور 
به شمار می رود، با میزبانی از حرم مطهر حضرت احمد بن موسی شاهچراغ)ع( 
پایگاه ســومین استان گردشگرپذیر مذهبی است و طبیعت چهار فصل آن نیز 

چشم نواز و روح نواز است.

 رشد مصوبات حوزه گردشگری فارس در سفر دوم دولت
معاون هماهنگی امور زائرین و گردشگری استانداری فارس گفت: مصوبات 
حوزه گردشــگری استان در ســفر دوم دولت نسبت به سفر نخست رشد قابل 
توجهی داشــته اســت.محمد فرخ زاده افزود: مصوبات نهایی پیشنهاد شده در 
ســه حوزه مســئولیت های اجتماعی وزارت نفت، مصوبات عمرانی و مصوبات 
محتوایی اســت.او ادامه داد: در فاز اول اجرایی پروژه های مسئولیت اجتماعی 
نفت، ســاماندهی و تهیه طرح بسته سرمایه گذاری، آماده سازی زیرساختهای 
اولیه تفرجگاه های پرجاذبه استان و موزه منطقه ای با اعتبار ۲ هزار میلیارد ریال، 
مرمت و نگهداری ابنیه های تاریخی، بقاع متبرکه، مساجد، حسینیه ها و مدارس 
و همچنین کاوش ها و تکمیل پروژه های نیمه تمام را شامل می شود.وی اظهار 
کرد: آغاز فاز اول احداث شهرک صنایع دستی واقع در محور شمال غرب شیراز 
با اعتبار اولیه ۲۰۰ میلیارد ریال، احداث فاز اول پروژه گردشــگری و تفریحی 
ســد تنگ سرخ، تکمیل موزه های نیمه تمام استان فارس و مرمت ساختمان 
باغ گیاه شناسی ارم، تعمیر و توسعه موزه تاریخ طبیعی و تکمیل یادمان های 

شهدای گمنام استان از دیگر پروژه های گردشگری مصوب سفر استان است.

  کشف فرار مالیاتی یک هزار و ۹۰۰ میلیارد ریالی یک شرکت در شمال تهران
 رییس پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ از کشــف فرار مالیاتی یک شرکت اقتصادی در شمال 
تهران خبرداد و گفت: کارشناسان میزان فرارمالیاتی کشف شده را بیش از یک هزار و ۹۰۰ میلیارد 

ریال تومان اعلام کردند.
به گزارش از پلیس امنیت اقتصادی تهران بزرگ، سرهنگ مهدی افشاری روز دوشنبه افزود: با انجام 
اقدامات فنی و پلیسی مامورین این پلیس موفق به دستگیری مدیرعامل شرکت با مبالغ کلان فرار 

مالیاتی در محدوده بلوار قیطریه شدند.
وی اظهار کرد: در پی اقدامات فنی و اطلاعاتی پیش دســتانه در مبارزه با فرارمالیاتی و شکوائیه 
مدیرعامل شرکت س. ت.ت مبنی بر اینکه برغم فعالیت اندک اقتصادی مبالغ کلان مالیاتی برای 
نامبرده محسوب شده که با بررسی های صورت گرفته مشخص شد از سربرگها و فاکتورهای شرکت 
به صورت غیر قانونی استفاده شده که عوامل این پلیس مبادرت به شناسایی و دستگیری فردی از 

کارمندان شرکت دخیل در روند افرایش مالیاتی در این شرکت کردند.
سرهنگ افشــاری افزود: در مراحل بازجویی از متهم وی اعتراف کرد مدتی است در زمینه فروش 
فاکتورهای جعلی این شرکت در حد وسیع فعالیت داشته که موجبات فرار مالیاتی و تضییع حقوق 
عامه و دولت را به یک هزار و ۹۰۰ میلیارد ریال فراهم کرده که پرونده ای در خصوص تشکیل و به 

همراه متهمین به مرجع قضایی معرفی شد.

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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طبق اعلام رسانه های پرتغالی کریستیانو رونالدو درخواست مدیران باشگاه النصر برای تمدید قرارداد تا سال ۲۰۲۷ را رد کرده است.
 به نقل از سعودی اسپورت، کریستیانو رونالدو دومین فصل حضورش را در النصر تجربه می کند. این بازیکن پرتغالی در فصل جاری عملکرد خیره کننده ای در النصر داشته است و در 

۳۸ سالگی نشان می دهد که همچنان در اوج به سر می برد. رونالدو بهترین و آماده ترین بازیکن فصل جاری لیگ عربستان بوده است.
این بازیکن تا سال ۲۰۲۵ با النصر قرارداد دارد و ظاهرا قصد دارد که با پیراهن این تیم از فوتبال خداحافظی کند.

باشگاه النصر سخت به دنبال تمدید قرارداد با کریستیانو رونالدو است اما طبق اعلام رسانه های پرتغالی او با مدیران النصر بر سر مدت تمدید قراردادش به مشکل خورده است.
مدیران باشــگاه النصر پیشــنهاد تمدید قرارداد تا ســال ۲۰۲۷ را به کریستیانو رونالدو داده اند اما این ستاره پرتغالی چنین درخواستی را رد کرده و می خواهد قراردادش را تا سال ۲۰۲۶ 

تمدید کند و این باعث شده تا فعلا قرارداد او تمدید نشود.

پاسخ منفی کریستیانو 
رونالدو به النصر

   هافبک استقلال مشکلی ندارد
 اســتقلال این هفته موفق شد در ورزشگاه 
آزادی با تک گل آرمان رمضانی روی سانتر سعید 
مهری به سه امتیاز شیرین برسد. زبیر نیک نفس 
هافبک سنندجی استقلال که در شش بازی قبل 
از این دیدار به طور فیکس در ترکیب قرار داشت 
در تمرینات مصدوم شد و نتوانست به میدان برود 
و مهــدی مهدی پور  جای او را در ترکیب گرفت 
اگرچه مهدی پور نیز در نیمه دوم با مصدومیت 
زمیــن بازی را ترک کرد و جای خود را به امید 
حامدی فــر جوان داد. زبیر تمرینات خود را آغاز 
کرده تا احتمالاً از این دیدار در دسترس نکونام 
باشد و در صورت صلاحدید کادرفنی در مسابقه 
مقابل شمس آذر قزوین به میدان برود. استقلال 
روز پنجشنبه و در اولین دیدار هفته نهم در قزوین 

به مصاف شمس آذر خواهد رفت.
 

  شمس آذر با چپ پر می آید
تیم تازه وارد شمس آذر قزوین که مربی بسیار 
جوانی را نیز بالای سر خود دارد تاکنون توانسته 
امتیــازات خوبی از لیگ برتر بگیــرد و همه را 
شگفت زده کرده است. با اینکه این تیم با امتیازات 
منفی لیگ را شروع کرد و شرایط روحی مناسبی 
از این بابت نداشت، اما خیلی زود خودش را جمع 
و جور کرد و تاکنون به یکی از شگفتی سازان لیگ 
تبدیل شده است و با انگیزه بسیار عالی به مصاف 
استقلال می آید. تیم شمس آذر از پنج بازی اخیر 
خود سه برد به دست آورد که از این لحاظ حائز 
اهمیت است. شمس آذر تیم های تراکتور، مس 
رفســنجان و همچنین فولاد را شکست داده و 
نشان داده بازیکنان جوان این تیم انگیزه زیادی 
بــرای خودنمایی دارند و این نکته قطعاً کار تیم 

استقلال را سخت خواهد کرد. 

  نکو در فکر  جانشین مرادمند؟
در شــرایطی که اســتقلال برنده بــازی با 
آلومینیوم بود یک حرکت بچگانه از سوی مرادمند 
باعث شد تا این بازیکن از بازی اخراج شود! مدافع 
وسط استقلال با این اخراج از بازی با شمس آذر 
قزوین محروم شــد و نکو باید به فکر جانشینی 
برای او باشد. سرمربی استقلال برای جانشینی 
مرادمند دو گزینه پیش رو دارد؛ یا باید به سلیمی 
جوان بازی دهد و یا چشمی را یک خط عقب تر 
آورده و در پست دفاع وسط از او استفاده کند. 

   تشویق یحیی  شعار علیه بیرو
کاروان دو تیــم با وجــود ترافیک در اطراف 
استادیوم وارد شدند. یحیی گل محمدی به محض 
ورود به ورزشگاه وارد چمن شد که مورد استقبال 
گسترده تمام تماشــاگران قرار گرفت. هواداران 
ملوان هم سرمربی سرخ پوشان را تشویق کردند 
که نشان از محبوبیت او داشت. البته انزلی چی ها 
استقبال گرمی از بازیکنان پرسپولیس نشان نداده 
و علیــه برخی از آنها شــعار دادند. پس از ورود 
علیرضا بیرانوند به زمین برای گرم کردن بدنش، 
هواداران ملوان علیه این دروازه بان ملی پوش شعار 
دادند. گوینده ورزشگاه هم ساعاتی پیش از شروع 
بازی از کلمه پیروزی به جای پرسپولیس استفاده 
کرد. حدود ۳۰۰ نفر از طرفداران پرسپولیس نیز 

روی سکوها حضور داشتند.
 

  استقبال عجیب باعث تأخیر
ورزشــگاه سن سیروس انزلی با حضور پرشور 
هــواداران از صبح دیروز تکمیل شــده بود اما 
باز هم تعداد زیادی از مشــتاقان تماشــای این 
بازی پشــت درهای ورزشگاه بودند که اصرار به 
ورود داشتند. تماشاگران زن حاضر در ورزشگاه 
اختصاصــی ملوان شــور و هیاهــوی خاصی را 
با تشــویق های خود در کنار ســایر تماشاگران 
ایجاد کرده بودند. اســتقبال زیاد تماشــاگران 
از ازیــن بازی، پر بودن بیش از حد ورزشــگاه و 
 برهم خوردن نظم باعث شــد دو تیم دیر برای 
گــرم کردن به زمین بیاینــد و به همین خاطر 
بازی با حدود 1۵ دقیقه تأخیر شروع شد. جالب 
اینکه داور می خواســت ساعت 1۶ و 1۰ دقیقه 
سوت شروع را بزند اما باز هم ۵ دقیقه بازیکنان 

منتظر ماندند.

  چیدمان فعلی استقلال 
شباهت هایی به آرایش 

این تیم در لیگ بیست و 
یکم دارد. فرهاد مجیدی 

در آن فصل با انتخاب 
دفاع سه نفره اولویتش 

بسته نگه داشتن دروازه 
تیمش بود و با بردهای 

اقتصادی توانست رکورد 
قهرمانی بدون باخت، 
کمترین گل خورده و 

بیشترین امتیاز در یک 
فصل را ثبت کند.

برش هایی از تیم مجیدی و استراماچونی با نکونام

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  استقلال نکونام با وجود همه مشکلات شروع فصل روی دور افتاده و حریفانش را یکی یکی می برد. اگر از بازی نزدیک هفته سوم 
با سپاهان بگذریم که استقلال تحت تأثیر غیبت  چند بازیکن و اشتباهات مؤثر داوری باخت، آنها شش بازی دیگرشان را برده اند و فعلًا یکی از مدعیان 

جدی قهرمانی هستند.

وقتی تیمی می برد ایراد گرفتن از انتخاب های کادر فنی دشوار می شود، ولی درباره مدل بازی استقلال که در حال شکل 
گرفتن است، می توان سؤالاتی را مطرح کرد. آیا ۲-۵-۳ که این روزها سیستم اصلی استقلال است، انتخاب اول نکونام بوده یا به 
اجبار سراغ آن رفته؟ آیا این چیدمان قرار است سیستم غالب استقلال باشد و تا آخر با آن ادامه بدهد یا پرونده اش با اولین توقف 
به پایان می رسد؟ آیا با توجه به موجودی استقلال این بهترین سیستم است؟ آیا استقلال در اجرای آن به تبحر کافی رسیده؟

 
  از نقش جهان شروع شد

نکونام فصل را با خط دفاع چهار نفره شــروع کرد، ولی در بازی هفته ســوم مقابل سپاهان تیمش را با سه مدافع به زمین 
فرستاد. آن زمان به نظر می رسید که این یک راه حل موقت برای بازی در خانه مدعی اصفهانی است. غیبت سهرابیان و تعدد 
نفرات ســرزن در ترکیب ســپاهان می توانست دلایلی باشد که نکونام بخواهد با یک مدافع میانی اضافه ساختار دفاعی اش را 

تقویت کند، هرچند این ترفند کافی نبود و استقلال از نقش جهان دست خالی برگشت.
گذشــت زمان نشان داد که این یک راه حل اضطراری نبوده. استقلال مقابل استقلال خوزستان، مس رفسنجان، هوادار و 
آلومینیوم اراک هم با ســه مدافع به زمین رفت و ظاهراً نکونام روی این چیدمان اصرار دارد. شــاید این انتخاب از این جهت 
عجیب به نظر برسد که استقلال در دو بازی اول فصل با چهار مدافع گلی دریافت نکرد، ولی در این پنج بازی سه گل دریافت 

کرده. با این حال هنوز برای قضاوت درباره این مدل بازی کمی زود است و باید به استقلال زمان بیشتری داد.
 

  انتخاب از روی اجبار؟
به سختی می توان گفت که بازی با سه مدافع انتخاب اصلی سرمربی استقلال بوده یا از روی اجبار به سراغ آن رفته است. 

فقط نکونام می تواند پاسخ دقیقی به این سؤال بدهد، وگرنه فقط باید از روی شواهد آن را بررسی کرد.

اتاق محرمی در دوحه رزرو شد
یک پست خاص در تیم ملی فوتبال ایران که نام بازیکنان اعزامی آن به جام ملت های 
آسیا از همین حالا مشخص و محرز نشان می دهد، پست پیستون راست است. دو فرد 
منتخب امیر قلعه نویی برای این پست در ترکیب ۲۵ نفره اعزامی اش به »آوردگاه قطر« 
رامین رضاییان و صادق محرمی هستند. این معادله عوض نمی شود مگر اینکه این بازیکنان 
زبده آســیب ببینند و در غیر این صورت شانس راهیابی سایرین شامل صالح حردانی 
پیستون راست کم تجربه استقلال و دانیال اسماعیلی فر مدافع راست بیش از حد پرفراز 
و نشــیب پرسپولیس برای حضور در جام ملت های آسیای امسال که از ۲۲ دی تا ۲1 

بهمن در شهر دوحه انجام می پذیرد،  دقیقاً  برابر با »صفر« است.

   دستاوردی بی سابقه
اگر رضاییان پس از پنج سال گشت زدن های نه چندان پرثمر در اروپا و سپس لیگ قطر 
از یک سال و 1۰ ماه پیش به ایران بازگشته و یک نیم فصل در پرسپولیس و سپس کل 
لیگ بیست و دوم را در سپاهان سپری کرد و در لیگ امسال هم با پیراهن طلایی های 
شهر اصفهان در میادین مختلف می درخشد، صادق محرمی اکنون ششمین فصل حضور 
متوالی اش را در تیم دینامو زاگرب در لیگ کرواسی تجربه می کند. فرق دو فصل اخیر 
این مسابقات با فصول قبلی این است که محرمی در ابتدا نتوانسته بود اطمینان سران 
دینامو زاگرب را به حد کفایت جلب کند و در نتیجه در سه فصل نخست عضویت اش در 
تیم سابق برانکو ایوانکوویچ فقط در 1۵ یا حداکثر ۲۰ درصد بازی ها به کار گرفته می شد 
و نیمکت ذخیره ها و یا سکوهای سرد ورزشگاه ها »یار غار« او بود. از فصل چهارم قصه 
عوض شد و محرمی با تلاش بیشتر و مجاب کردن مربیان دینامو بسیار بیشتر از گذشته 
مورد استفاده آنها قرار گرفت. او فصل پیش در حدود ۷۰ درصد بازی های دینامو حاضر 

و در بعضی از آنها تأثیرگذار هم بود و هم گلسازی کرد و هم پایش به گلزنی باز شد.
محرمــی امســال هــم بــا حضــور در ترکیب فیکــس دینامــو در ۷ مســابقه 
متوالــی به دســتاوردی رســیده که لا اقل بــرای خــود او طی ســال های بازی اش 
 در »لیــگ یــک« کرواســی بی ســابقه بــوده و صعــودی شــگرف و یــک رکورد

 شخصی برای وی است.اگر رضاییان در محاسبات قلعه نویی از محرمی جلوتر قرار دارد، 
 به ســبب فرم عالی دو فصل اخیر پیستون راست سپاهان و گل های متعددی است که 

در این مدت برای زردپوشان اصفهانی ساخته یا زده است. البته محرمی در چهار، پنج 
سال گذشته و در نظام های کاری مارک ویلموتس و بخصوص دراگان اسکوچیچ و حتی 
در زمان های نیمکت نشینی محض اش در زاگرب مکرراً در تیم ملی دعوت می شد و در 
دیدارهای این تیم شرکت می کرد و این در زمان هایی روی داد که رضاییان به تیم ملی 
فراخوانده نمی شــد و برخی اقوال و گفته ها حاکی از آن بود که نیامدن نام رضاییان در 
فهرست های ملی دلایلی غیر ورزشی داشت. طلسم رضاییان در دوره دوم زمامداری کارلوس 
کی روش در تیم ملی شکسته و او از نو دعوت شد و به جام جهانی قطر رفت و آنجا گلزنی 
هم کرد. حالا همان کشور )قطر( محل برگزاری جام ملت ها است و به احتمال قریب به 
یقین هم پیستون تکنیکی تیم سپاهان و هم مدافع راست نفوذی دینامو زاگرب به آن 
عرصه گسیل خواهند شد. هر اتفاقی در قطر روی دهد، شکی نیست که این مسابقات مهر 
تأیید تازه ای به ارزش های محرمی خواهد بود. مردی که در عنفوان جوانی در پرسپولیس 
چهره شد و وقتی برانکو ایوانکوویچ از امور »حاشیه ای« و دردسرسازی های مدافع راست 
فیکس آن زمان ســرخ های تهرانی عاصی شــد و عذرش را خواست، بلافاصله جای آن 
بازیکن را گرفت و آنچنان درخشید که به سرعت لژیونر شد و با طراحی خود برانکو به 
کرواسی رفت و پیراهن دینامو زاگرب را بر تن کرد. بد نیست بدانید مدافع راستی که 

دردسرساز شد و به این سبب برانکو کنارش گذاشت.
 و محرمی با بهره گیری حداکثری از جانشینی او لژیونر شد و به مرور زمان به درجات 

کنونی خود رسید، کسی نبود به جز رامین رضاییان!

   از تماشاگر صرف تا بازیکن 90 دقیقه ای
محرمی در سال هایی که کمتر مورد اعتماد مربیان دینامو زاگرب قرار داشت، نه تنها 
به تماشاگر صرف دیدارهای لیگ کرواسی تبدیل شده بود، بلکه در »لیگ اروپا« دومین 
جام مهم فوتبال باشگاهی این قاره نیز بسیار به ندرت مورد استفاده قرار می گرفت و در 
این جام نیز بیشــتر نقش یک تماشــاگر را ایفا می کرد. در یکی، دو فصل اخیر در این 
معادله هم تغییر محسوسی ایجاد شده و محرمی در »لیگ اروپا« نیز حضوری بیشتر از 
گذشته دارد. امسال ابتدا در مسابقات »پیش فصل« لیگ قهرمانان اروپا محرمی در کنار 
یارانش مصافی جانانه با »آ.ا.ک آتن« یونان )تیم احســان حاج صفی و میلاد محمدی( 
داشت و پس از ناکام شدن در این رویارویی و عدم راهیابی به جدول اصلی این رقابت ها 
در ســتیز با اسلاویا پراگ در مرحله پلی آف »لیگ اروپا« هم مشارکت کرد و اینجا هم 
به تصمیم مربیان دینامو یک بازیکن 9۰ دقیقه ای بود. همه این حضورهای وسیع تر از 
گذشته نشان می دهد محرمی اینک برخلاف سابق یک عنصر مهم در مکانیسم کاری 
دینامو تلقی می شــود و پس از صبری طولانی و ناکامی بی قید و شرطش در سه سال 
اول حضور خود در لیگ کرواســی که بیشتر نقش یک »دکور« را در آنجا ایفا می کرد، 
به درجاتی رسیده که در چنان ایامی غیر قابل پیش بینی بود و همین امروز هم غیر قابل 
باور نشان می دهد. همسو با آن قدر و ارزش او در سلسله مراتب »ملی« هم بالا رفته و 
همان طور که پیشتر آمد، سفر زمستان امسال وی به دوحه به قصد حضور در جام ملت ها 

رویدادی تضمین شده به نظر می رسد.
او فصل پیش در حدود ۷۰ درصد بازی های دینامو حاضر و در بعضی از آنها تأثیرگذار 
هم بود و هم گلسازی کرد و هم پایش به گلزنی باز شد. محرمی امسال هم با حضور در 
ترکیب فیکس دینامو در ۷ مسابقه متوالی به دستاوردی رسیده که لا اقل برای خود او 
طی سال های بازی اش در »لیگ یک« کرواسی بی سابقه بوده و صعودی شگرف و یک 

رکورد شخصی برای وی است.

شروع فصل با چهار مدافع می توانست به این دلیل باشد که نکونام آن روزها هنوز سه مدافع 
میانی در اختیار نداشت. مرادمند و سهرابیان تنها مدافعان میانی آماده هفته اول بودند و چشمی 
به دلیل محرومیت اجازه بازی نداشت. در هفته دوم چشمی به تیم برگشت، ولی سهرابیان به دلیل 
مصدومیت غایب بود. با آماده شدن سلیمی، نکونام توانست در بازی هفته سوم مقابل سپاهان 

از دفاع سه نفره استفاده کند.
پشــت این انتخاب می تواند یک دلیل فنی دیگر پنهان باشد. نکونام بعد از جدایی محبی و 
قایدی دو وینگر مناسب برای بازی با سه مهاجم در اختیار نداشت و تلاش او برای جذب بازیکنان 
جانشــین هم بی  ثمر ماند. او در این شرایط تصمیم گرفت سراغ چیدمان ۲-۵-۳ برود، چرا که 
پیستون های خوبی مثل یامگا و حردانی در سمت راست و جلالی و سلیمانی در سمت چپ دارد.

 
  تکرار الگوی موفق تیم مجیدی

چیدمان فعلی اســتقلال شباهت هایی به آرایش این تیم در لیگ بیست و یکم دارد. فرهاد 
مجیدی در آن فصل با انتخاب دفاع سه نفره اولویتش بسته نگه داشتن دروازه تیمش بود و با 
بردهای اقتصادی توانست رکورد قهرمانی بدون باخت، کمترین گل خورده و بیشترین امتیاز در 
یک فصل را ثبت کند. البته سیستم تیم مجیدی ۳-4-۲-1 بود، ولی تیم فعلی در فاز دفاعی 

شباهت هایی با آن تیم دارد.
نکونام را بر اســاس سوابق مربیگری اش در ردیف مربیان دفاعی قرار می دهند و خودش هم 
علاقه  به سبک مربیگری دیه گو سیمئونه را ابراز کرده، ولی نباید فراموش کرد که مشکلات این 
روزهای اســتقلال هم اجازه فوتبال تهاجمی و پرریسک را نمی دهد. او فصل را در حالی شروع 
کرد که با مدیر عامل باشگاه اختلاف داشت و با چند نتیجه ضعیف ممکن بود موقعیتش را از 
دست بدهد. از طرف دیگر استقلال در شروع فصل یارگیری مناسبی نداشت و او مجبور شد تا 
تکمیل شــدن تیم با همان موجودی محدود بازیکن امتیاز جمع کند. نکونام فعلًا آن بحران ها 
را پشت سر گذاشته، ولی وقتی تیمش روی دور برد است و با بردهای حداقلی هم می تواند در 

کورس بماند، دلیلی ندارد که بخواهد ریسک کند.
 

  جای خالی یک هافبک فانتزی
مدل بازی جدید اســتقلال مثل هر چیدمان دیگری مزایا و معایبی دارد. اســتقلال در سه 
بازی از پنج بازی با آرایش جدید توانســته دروازه اش را بسته نگه دارد و این آمار دفاعی نسبتاً 
خوبی است، ولی لحظاتی در این بازی ها از جمله ۲۰ دقیقه نخست بازی با هوادار نشان داد که 
ساختار دفاعی نیاز به هماهنگی بیشتری دارد. اگر مدافعان استقلال بتوانند مکمل خوبی برای 
یکدیگر باشند با توجه به فرم خوب این فصل حسینی، باز کردن دروازه این تیم برای حریفان 

کار خیلی سختی خواهد بود.
در مدل مدرن بازی با سه مدافع یکی از مدافعان اجازه دارد به خط میانی اضافه شود. در بازی 
با هوادار معمولاً چشمی در بازیسازی خط میانی شرکت می کرد و در بازی با آلومینیوم، سهرابیان 
یا مرادمند به تناوب اضافه می شدند. چشمی با توجه به سابقه بازی به عنوان هافبک گزینه بهتری 

است، ولی جدا شدن مدافع آخر از خط دفاع نیاز به هماهنگی بالای سه مدافع میانی دارد.
نکتــه مثبت دیگــر چیدمان ۲-۵-۳ می توانــد حضور یک زوج خطرنــاک در خط حمله 
باشــد. اســتقلال در فصل مربیگری اســتراماچونی با زوج دیاباته – قایــدی گل های زیادی 
می زد و به بردهای پرگلی رســید. این فصل نکونام می تواند زوج مشــابهی با مهرداد محمدی 
و گوســتاوو بلانکو بســازد. آنهــا در بازی با آلومینیوم برای دقایقی کنــار هم قرار گرفتند و با 
هماهنگی بیشــتر می توانند خط حمله ترسناکی بسازند. محمدی این روزها فرم خیلی خوبی 
 دارد و بلانکو هم به نظر می رســد کیفیت بالاتری از ژســتد داشــته باشــد. البته نکونام برای 
خط حمله می تواند روی آرمان رمضانی، گلزن بازی آلومینیوم و ارسلان مطهری هم حساب کند.

شاید ضعیف  ترین بخش تیم فعلی استقلال خط میانی باشد. نکونام برای چیدن مثلث میانه 
زمیــن نیک نفس، مهدی پور، رضاوند، مهری و حامدی فر را دارد، ولی تشــابه ویژگی های آنها 
توانایی این خط را محدود کرده است. آنها همگی هافبک های دونده و جنگنده ای هستند، ولی 
شرح وظایف شان شباهت زیادی دارد و حضور پررنگی در حملات و یک سوم تهاجمی ندارند.

در بازی با سه هافبک میانی معمولاً هافبکی فانتزی حضور دارد که در حملات اضافه می شود و 
ظرافت ارسال پاس های آخر را دارد. در قهرمانی های استقلال با امیر قلعه نویی این نقش به عهده 
مجتبی جباری بود، ولی در استقلال فعلی هافبکی دیده نمی شود که حامی زوج خط حمله باشد.
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دانشمندان ابزار جدیدی را برای تعیین سن 
سلول های چشم بدون نمونه برداری از بافت آن 
ابداع کرده اند که می توانــد درمان بیماری های 

چشمی را شخصی تر و هدفمندتر کند.
 بــه نقل از اس ای، پژوهشــگران دانشــگاه 
اســتنفورد از تکنیکی که برای تجزیه و تحلیل 
مایع چشم استفاده می شــود، اقتباس کردند و 
تقریباً ۶۰۰۰ پروتئین شناسایی شده در این مایع 
را در سلول های چشم ردیابی کردند که ۲۶ مورد 

از آنها در مجموع با پیری چشم مرتبط بودند.
این کار از طریق یک سیستم هوش مصنوعی 
که بر روی مایع چشمی ۴۶ بیمار سالم آموزش 
دیده بود، انجام شــد. در آزمایش های بیشــتر، 
هوش مصنوعی توانست سن افراد را از روی مایع 

چشم شان به صورت تقریبی پیش بینی کند.
وینیت ماهاجان، چشــم پزشــک دانشگاه 
استنفورد می گوید: اولین قدم در توسعه هر نوع 

درمان موفق، درک این مولکول ها است.
پژوهشگران با ایجاد ساعت پیری چشم به این 
موضوع پرداختند که چگونه بیماری های چشمی 
خاص می توانند پیری سلول را تسریع کنند. تجزیه 
و تحلیل بیشــتر بر روی مایع چشم از ۶۲ بیمار 

مبتلا به انواع مختلف بیماری چشم انجام شد.
برخی پروتئین ها ســطوح بالاتری از پیری را 
نشان دادند. برای مثال، بیماران مبتلا به رتینوپاتی 
دیابتی در مراحل اولیه)آســیب به ســلول های 
شــبکیه به دلیل کاهش خون رسانی( بر اساس 
آزمایش ها در مقایسه با بیماران سالم پیش بینی 
می شدند که ۱۲ سال پیرتر شوند. برای بیماران 
مبتلا به یووئیت)التهاب داخل چشم(، این جهش 
نزدیک به ۳۰ ســال بود.پژوهشگران با استفاده 
از رویکردی به نام TEMPO)ردیابی بیان منشــاء 
پروتئینی متعدد( پروتئین های آسیب دیده را به 
RNA)اسید ریبونوکلئیک( که آنها را ایجاد کرده 
بود، ردیابی کردند و سلول های مشکل ساز مسئول 

این بیماری ها را برجسته کردند.
سلول های مسئول برای هر بیماری متفاوت 
هستند و همیشه واضح ترین سلول هایی نیستند 
که معمولاً توســط درمان ها مــورد هدف قرار 
می گیرنــد و به طور بالقــوه در درمان این نوع 
مشکلات به دانشمندان اهداف جدیدی می دهند.

ماهاجان می گوید: در سطح مولکولی، بیماران 
حتی با یک بیماری مشترک، نشانه های متفاوتی 
را نشان می دهند. اکنون با نشانه ی مولکولی که 
ما توسعه داده ایم، می توانیم داروهایی را انتخاب 

کنیم که برای هر بیمار مؤثر باشد.
این تکنیک های جدید بر یک مشکل همیشگی 
برای مطالعه بیماری ها در چشــم و سایر نواحی 
مانند مغــز غلبه می کنند و آن این اســت که 
نمونه برداری از بافت از این قســمت های خاص 
بدن می تواند باعث آسیب قابل توجهی شود، زیرا 
آنها برای بازســازی سلول های از دست رفته کار 

سخت تری دارند.
علاوه بر ایــن، پژوهشــگران فکر می کنند 
نوآوری هایی که در اینجا نشان داده اند، می تواند با 
انواع دیگر مایعات بدن نیز کار کند و به متخصصان 
نشانگرهای زیستی ارزشمندی برای درمان و شاید 

حتی پیشگیری از توسعه بیماری ها بدهد.

دانشــمندان می گویند کرم های ضد آفتاب 
حس امنیت کاذبی را در مردم ایجاد می کنند و 
حتی می توانند منجر به سرطان های بیشتر شوند.

 به نقل از آی ای، ضدآفتاب ها با جذب، انعکاس 
یا پراکنده کردن اشعه های فرابنفش به محافظت 
از پوست در برابر نور خورشید کمک می کنند، اما 
محدودیت هایی دارند که منجر به چیزی به نام 

»تناقض ضد آفتاب« می شود.
پژوهشگران ابتدا ۲۳ گروه متمرکز را به منظور 
تعیین عواملی که در نرخ های مختلف ســرطان 
شایع پوست موســوم به ملانوما در کانادا نقش 

دارند، گرد هم آوردند.
آنها دریافتند که ســاکنان دو استان کانادا با 
نرخ بالای ابتلا به ملانوما، بیشــتر احتمال دارد 
از روش های محافظتی در برابر آفتاب اســتفاده 
کنند و از خطرات مرتبط با سلامتی ناشی از قرار 
گرفتن در معرض نور خورشید آگاه و به شاخص 
اشعه فرابنفش پایبند باشند. با وجود این، آنها در 
معرض افزایش سطوح قرار گرفتن در معرض نور 
خورشید قرار گرفته اند که منجر به ابتلای بیشتر 

به سرطان پوست شده است.
پژوهشگران دلیل این امر را گرم تر شدن هوا 
در این مناطق و تمایل شهروندان به فعالیت در 

فضای باز دانستند.
در عیــن حــال، پژوهــش دوم در بیوبانک 
بریتانیا نشــان داد که استفاده از کرم ضد آفتاب 
به طــور غیرمنتظره ای با افزایــش بیش از دو 
 برابری احتمال ابتلا به ســرطان پوست در این 

|کشور مرتبط است.

 چشمان شما چند
 ساله هستند؟

دلار  51.950

یورو 54.50

پوند  64.370

درهم  14.600

لیر  1.840

سکه  تمام  31.050.000

سکه نیم  16.680.000

سکه ربع  10.950.000

سکه یک گرمی  6.050.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

طلای جهانی بالای ۲۰۰۰ 
دلار جاخوش کرد!

سقوط قیمت نفت در 
آستانه انتشار آمار 

آمریکا و چین

عاطفه دهقانی     | خودرو پیکاپ G9 وارد 
خط تولید کارخانجات بهمن موتور شــد. این 
خودرو در چین با نام ZX Auto G9 شــناخته می شــود و از 

استانداردهای بالایی برخوردار است.
بهمــن موتور دو خــودرو پیکاپ کارا و کاپــرا ۲ را در 
کارخانجات خودش تولید می کند. کارا یک خودرو با امکانات 
و ظاهری قدیمی، ولی کاپرا ۲ خودرو مدرن تر و جذاب تری 
است که البته قیمت بالاتری هم دارد. این خودروساز مدتی 
بود که به دنبال اضافه کردن یک خودرو جدید به نام G9 به 

سبد محصولات پیکاپ خود بود.
 تا اینکه امروز، کوروش طهوری از مدیران این شــرکت 
خبر از ورود خودرو پیکاپ G9 به خط تولید کارخانه بهمن 

موتور داد.
خودرو پیکاپ، سفت و سخت ترین آزمون های استاندارد 

جهان را با موفقیت گذارنده و نمرات بسیار بالایی را هم از 
آن ها دریافت کرده است. همه این ها می تواند به معنای ورود 
یک پیکاپ باکیفیت و جذاب به بازار کشور باشد. این خودرو 

در بازار چین با نام ZX Auto G9 شناخته می شود.
مشخصات فنی و امکانات خودرو پیکاپ G9 بهمن موتور

در زیــر کاپوت خودرو جی 9، یک پیشــرانه9 ۲ لیتری 
توربوشارژ آرمیده است که ۱9۵ اسب بخار و گشتاور ۳۶۰ 
نیوتن متــری را تولید می کند. به لطف این توان بالا، راننده 
قدرت خوبی برای هندلینگ خودرو خود در شرایط مختلف 

جغرافیایی از جمله کویر و کوهستان خواهد داشت.
بهمن موتور برای گیربکس این خودرو، از یک گیربکس 
۸ سرعته )با قابلیت تعویض الکترونیکی دنده( با برند پرآوازه 
ZF استفاده کرده است. گیربکس ZF از هوش بالایی برخوردار 
است و می تواند به بهترین شکل ممکن نیرو را در هر شرایطی 

به چرخ ها انتقال دهد.
از جمله امکانات این پیکاپ درنده می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
دوربین ۳۶۰ درجه ای

دوربین مخصوص ثبت حوادث و وقایع
سنسور تصادف از جلو

رادار خطی
صندلی های برقی ردیف جلو

گرم کن صندلی در ردیف جلو
ترمز پارک برقی

اتو هلد
سنسور نور

سنسور باران
شارژر گوشی موبایل

 سامانه طراحی شده دانشجوی دکتری هوش مصنوعی دانشگاه تهران برای تشخیص سرطان 
سینه با دقت بالای 9۸ درصد به مرحله تجاری سازی رسید.

 این ســامانه توســط مهدی حمصیان دانشــجوی دکتری هــوش مصنوعی و 
محاسبات نرم پردیس بین المللی کیش دانشگاه تهران طراحی شده است که 

در اجرای پایلوت روی هفت هزار بیمار، دقت تشــخیص بالای 9۸ درصد 
را نشان داده است.

طراح این سامانه گفت: این نرم افزار جهت بالا بردن دقت تشخیص و 
بهره وری بالاتر بر روی بیماران مبتلا به سرطان سینه پیاده سازی شده 
است، ضمن اینکه این الگوریتم روی هفت هزار نفر بیمار سرطانی در ایران 
به صورت پایلوت اجرا شده و با دقت 9۸.۶ درصد اندازه گیری شده است.

حمصیان افزود: کاربرد این روش در تشخیص بیماری سرطان سینه 
با استفاده از ابزار کمک تشخیصی تصویر ماموگرافی است. رادیولوژیست ها 

از طریق این روش می توانند برای افزایش دقت تشخیص و کاهش زمان جواب 
دهی تصاویر ماموگرافی اســتفاده کنند؛ ضمن اینکه این نوع از سرطان را در مراحل 

اولیه شناسایی می کند.
وی، کاهش خســتگی چشم رادیولوژیست به علت کار با تصاویر کاملًا رنگی، افزایش دقت 

رادیولوژیســت به علت طیف بندی رنگی براساس میزان تراکم در تصویر، افزایش میزان دقت 
در تشخیص میکروکلسیفیکاسیون ها به علت تفاوت بارز رنگی در تصویر ماموگرافی، افزایش 
میزان دقت در تشخیص تومورها به علت تفاوت بارز رنگی در تصویر ماموگرافی 
و کاهش زمان تشخیص توسط رادیولوژیست به علت ساده سازی تصویر با 

طیف بندی رنگی را از دیگر ویژگی های این سامانه عنوان کرد.
طراح این سامانه تشخیصی یادآور شد: این سامانه با عنوان »سامانه 
هوشــمند پیش بینی سرطان سینه« با شــماره 9۱۸۳۶ در سازمان 
مالکیت معنوی ایران در طبقه بندی بین المللی A۶۱l ۵۶/۱۵ به ثبت 

رسیده است.
براســاس اعلام دانشگاه تهران، این سامانه در رویداد فن نما که به 
تازگی با حضور شرکت های دانش بنیان و فناور از سراسر کشور برگزار 
شــد، پس از بررسی های تیم داوری ســازمان جهانی مالکیت معنوی و 

اختراعات، موفق به کسب مدال طلای این مسابقات شد.
اولین مقاله علمی استخراج شده از پژوهش های این دانشجوی دانشگاه تهران 
در زمینه طراحی این ســامانه تشخیصی در سال ۲۰۱۶ به عنوان یکی از مقالات برتر کنگره 

بین المللی سرطان سینه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی انتخاب شد.

قیمت اندکی کاهش یافت، اما در سطح کلیدی ۲۰۰۰ 
دلار ثابت ماند زیرا تقاضای پناهگاه امن ناشی از تشدید 
درگیری در خاورمیانه افزایش یافته است و سرمایه گذاران 
منتظر نتیجه نشست سیاست گذاری فدرال رزرو آمریکا 

در این هفته بودند.
بهای هر اونس طلا تا ساعت ۸ و ۳9 دقیقه صبح به 
وقت شــرقی با ۵.۳ درصد کاهش به ۲۰۰۰ دلار و ۳۰ 
سنت رســید و قیمت طلای آمریکا نیز با ۰.۲۶ درصد 

کاهش به ۲۰۰۱ دلار و ۳۰ سنت رسید.
قیمت طلا در روز جمعه به ۲۰۰9 دلار و ۲9 سنت 
در هر اونس رســید و برای اولین بار از اواسط ماه مه از 
سطح کلیدی ۲۰۰۰ دلار فراتر رفت زیرا سرمایه گذاران 
به دلیل ترس از تبعات اقتصادی جهانی ناشی از درگیری 

در خاورمیانه به شمش های امن پناه بردند.
افزایش بیشتر طلا تا حدودی با تقویت دلار متوقف 
شد زیرا بازارها برای نشســت هفته جاری فدرال رزرو 
تمرکز کردند.   فعالان بازار منتظر تصمیم بانک مرکزی 
ایالات متحده در روز چهارشــنبه هستند. در حالی که 
به طور گســترده انتظار می رود که فدرال رزرو نرخ های 
بهره را بدون تغییر نگه دارد و تمرکز بر اظهارات جروم 

پاول خواهد بود.
نتایج نشان داد که هزینه های مصرف کننده ایالات 
متحده افزایش یافــت، در حالی که تورم ماهانه در ماه 
سپتامبر همچنان داغ بود. تورم بالا اقتصاد جهان را در 
سال آینده تحت تاثیر قرار خواهد داد، به طوری که سه 
چهارم از بیش از ۲۰۰ اقتصاددانی که در نظرســنجی 
رویترز شرکت کردند، گفتند که بالاتر از آنچه پیش بینی 
 کردند را در نظر دارند که نشــان می دهد نرخ های بهره 

برای مدت طولانی تری نیز بالاتر خواهند ماند.
اگر چه طلا به عنوان پوششــی در برابر تورم در نظر 
گرفته می شود اما نرخ های بهره بالاتر جذابیت شمش های 
غیر بازده را کاهش می دهد.در بازار سایر فلزات ارزشمند، 
نقره ۲۳.۱۵ دلار بود و پلاتین ۰.۳ درصد کاهش یافت 
و به 9۰۱.۳۵ دلار رســید و پالادیوم ۰.۲ درصد افزایش 

یافت و به ۱۱۲۴ دلار و ۴۸ سنت رسید.

قیمت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار آسیا که 
سرمایه گذاران در آســتانه نشست سیاست پولی بانک 
مرکزی آمریکا و انتشار آمار اقتصادی جدید چین، محتاط 

شده بودند، بیش از یک درصد کاهش یافت.
 بهای معاملات نفت برنت با یک دلار و ۱۱ ســنت 
معادل ۱.۶ درصد کاهش، به ۸9 دلار و ۳۷ سنت در هر 
بشکه رســید. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریــکا با یک دلار و ۳۴ ســنت معــادل ۱.۲ درصد 
کاهش، به ۸۴ دلار و ۲۰ سنت در هر بشکه رسید.تینا 
تنِگ، تحلیلگر شــرکت »ســی ام سی مارکت« در این 
باره گفت: با وجود تشــدید جنگ میان حماس و رژیم 
صهیونیستی، حمله زمینی کاملا قابل پیش بینی بود. 
تحولات آخر هفته، عدم گســترش جنگ در خاورمیانه 
را نشــان داد و باعث عقب نشینی قیمت نفت شد.نفت 
برنت و وست تگزاس اینترمدیت روز جمعه پس از آغاز 
عملیات زمینی نیروهای اشغالگر صهیونیستی در نوار غزه 
و تشدید نگرانی ها نسبت به احتمال گسترش جنگ و 
مختل شدن عرضه نفت خاورمیانه، سه درصد صعود کرده 
بودند.سرمایه گذاران منتظر نتیجه نشست روز چهارشنبه 
بانک مرکزی آمریکا، آمار اشــتغال آمریکا و درآمد اپل 
برای ارزیابی هر گونه نشانه ای از کندی اقتصادی و متاثر 
شدن تقاضا برای نفت در بزرگترین مصرف کننده جهان 
هســتند.انتظار می رود بانک مرکزی آمریکا نرخ بهره را 
بــدون تغییر نگه دارد. با این حــال، بانک های مرکزی 
انگلیس و ژاپن هم سیاست پولی خود را بازبینی خواهند 
کرد.چین در هفته جاری شاخص مدیران خرید بخش 

تولید و خدمات را منتشر خواهد کرد. 

پیش فروش پژو 207 دستی 
پانوراما جدید برای متقاضیان

پیش فروش پژو ۲۰۷ دستی پانوراما جدید که با نام ارتقا یافته 
معرفی شده، در سامانه یکپارچه فروش خودرو آغاز شد. این خودرو 

آپشنال ترین تیپ ۲۰۷ است.
فراخــوان پیش فروش پژو ۲۰۷ دســتی پانوراما جدید که از 
ســوی ایران خودرو با نام »ارتقا یافته« معرفی می شود، آغاز شد. 
این خودرو که الزامات اســتاندارهای ۸۵ گانه را هم کسب کرده، 
برای متقاضیان ثبت نام کرده در سامانه یکپارچه فروش خودرو در 

دسترس قرار گرفته است.
مشتریانی که در این سامانه ثبت نام کرده بودند و در اولویت 
بندی مشــخص شده بود که اتومبیل خود را در زمستان ۱۴۰۲ 
تحویل خواهند گرفت، پیام کوتاهی را از سوی ایران خودرو دریافت 
کرده اند و به آن ها اعلام شــده که قادر به انتخاب پژو ۲۰۷ ارتقا 
یافته هستند. در زیر جدول این بخشنامه جدید به همراه قیمت و 

رنگ بندی پژو ۲۰۷ پانوراما را مشاهده خواهید کرد.

خودرو پیکاپ خودرو پیکاپ G9G9 در خط تولید بهمن موتور در خط تولید بهمن موتور

تجاری سازی سامانه تشخیص شایع ترین نوع سرطانتجاری سازی سامانه تشخیص شایع ترین نوع سرطان

ضد آفتاب ها حس امنیت 
کاذب ایجاد می کنند!

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 14۰۲/۰8/۰9
شماره : 1515

چگونه یک روزه 
گواهی نامه موتور 
بگیریم ؟

طرح گواهینامه 
آسان موتورسیکلت 
در دستور کار قرار 
گرفته است. این طرح 
در 15 استان کشور 
از جمله تهران اجرا 
شده است. طرح 
گواهینامه آسان و یک 
روزه موتورسیکلت 
طی روزها و هفته های 
آینده در سراسر کشور 
 اجرایی
 خواهد شد.

  اینفوگرافیک
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